
Szövetségi vezetõségi 
ülésrõl

Az Egyesült Villamosenergia-ipari Dolgo-
zók Szakszervezeti Szövetsége (EVDSZ)
szövetségi vezetõségi ülést tartott, ame-
lyen több mint nyolc napirendi pont sze-
repelt.

2. oldal

Eredményes üzemi 
tanács választásról

A Paksi Atomerõmûben üzemi tanács és
munkavédelmi képviselõválasztást tar-
tottak. A PADOSZ és a MÉSZ a választá-
sok sikeres lebonyolítása érdekében és a
szakszervezetek eredményes szereplésé-
ért választási együttmûködést kötött. A
megállapodást mérföldkõnek tartják, hi-
szen a két nagy szervezet eddig még
ilyen nagy formátumú megállapodást
nem kötött.

3. oldal

LIGA Szakszervezetek hírei
3. oldal

A Pannónia Nyugdíjpénztár
ajánlata tagjainak

Az önkéntes nyugdíj-
pénztári tagoknak érde-
mes még év végéig na-
gyobb összeget befizetni
számlájukra, hogy elérjék
a maximálisan igénybe
vehetõ adókedvezményt.
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A Villamosenergia-ipari Alágazati Párbe-
széd Bizottság (VÁPB) 2012. szeptem-
ber 26-i ülésén a munkaadói és a mun-
kavállalói oldal áttekintette az ágazati
KSZ tárgyalások (VKSZ) eddigi esemé-
nyeit, fõ állomásait.

A VÁPB ülést megelõzõen a munkavállalói ol-
dal - a már korábban felvetett javaslatát meg-
erõsítve - kérte, hogy a tárgyalás alapelveit rög-
zítõ tézisekrõl kössön a két oldal megállapo-
dást. A megállapodás tervezetét - tételes indok-
lással - elõzetesen írásban átadták.

Hivatkozva a VKSZ módosítás tárgyában a
Villamosenergia-ipari Szakértõi Munkacso-
port 2012. augusztus 15-i ülésére, a munkavál-
lalói oldal elõzetesen átadta az oldal álláspont-
ját tartalmazó tételes szakértõi anyagot. 

Szakmai válaszlevelében a munkavállalói ol-
dal kiemelte: néhány kiemelten fontos kérdés-
ben - melyben a két oldal nem értett egyet -, jog-
értelmezést kértek szakjogásztól. Tájékoztatták
a munkaadói oldalt arról is, hogy miután a
problémák nem ágazatspecifikusak, az Mt. 205-
206. §-a témakörében a LIGA Szakszervezeti
Szövetség elnöke levélben fordult dr. Czomba
Sándor foglalkoztatáspolitikai államtitkár úr-
hoz, kormányzati álláspontot kérve. Válasz
még nem érkezett, a továbblépésnél ezt a kor-
mányzati álláspontot tekintik irányadónak. 

Hangsúlyozták: a legfontosabb cél az, hogy
olyan VKSZ módosításra kerüljön sor, amely
biztosítja, hogy a munkavállalók pozíciója ne
romoljon, jövedelme  ne csökkenjen.

2 kérdésben kértek közös vizsgálatot (és kö-
zös álláspont kialakítását):

- próbaszámítások néhány munkakör eseté-

ben (a változások eredményeznek-e, és ha
igen, milyen mértékû keresetcsökkenést)

- munkarend kérdése (és munkaközi szü-
net) a folyamatos munkarendben dolgo-
zók esetében.

A munkaadói oldal válaszában jelezte, nem
tartja indokoltnak a VKSZ megújításának ren-
dezõ elveirõl szóló megállapodást. Úgy látják,
hogy a szakértõi tárgyalások kellõ eredményt
hoznak, és a fennálló vitás kérdések megoldá-
sát ez nem vinné elõbbre.

A munkavállalói oldal által javasolt közös
vizsgálatot a fenti két kérdésben támogatják. 

Úgy látják, hogy két fõ elvi kérdés van,
amelyben érdekegyeztetést kell folytatni:

- a köztulajdonú vállalatok tekintetében az
Mt.-nek a szakszervezetekre, és KSZ-re
vonatkozó szabályozási kérdései 

- átlagkereset-távolléti díj változásnak a
VKSZ körét érintõ kérdései.

A tárgyalások továbbvitele, és sikeres lezárá-
sa érdekében a szakértõi tárgyalások intenzív
folytatását, egyes pontok tekintetében a meg-
állapodások rögzítését, illetve érdekegyeztetési
kérdésekben többfordulós, rendkívüli VÁPB
ülést javasoltak.

A munkavállalói oldal kérte, hogy a tárgyalá-
sok konkrét ütemezésében állapodjanak meg,
és erre vonatkozóan elõterjesztést is tett. 

Javasolták, hogy októberben 2 szakértõi
ülést tartsanak, és a hónap végén egy VÁPB
ülésre kerüljön sor. Az oldal vállalta, hogy ok-
tóber 15-ig tételes, kodifikált szövegtervezetet
készít a munkáltatói oldal tervezetének szöve-
gét használva - a munkavállalói oldal szem-
pontjai szerint -, melyet a már a VÁPB ülést
megelõzõ szakértõi ülésen meg lehet vitatni. 

A javaslatot a munkaadói oldal elfogadta, az-
zal a kiegészítéssel, hogy az elsõ szakértõi
ülésre már a jövõ hét végén kerüljön sor, és az
üléseken rögzítsék azokat a szövegrészeket,
melyekben - szakértõi szinten - már nincs vé-
leménykülönbség.

Mindkét fél egyetértett abban, hogy közös
érdek a tárgyalások gyorsítása annak érdeké-
ben, hogy azok még ez évben lezáruljanak, és
a módosított VKSZ január 1-jével hatályba lép-
hessen.

A kommunikáció módjával kapcsolatban a
munkaadói oldal kérte, hogy amíg a tárgyalá-
sok folynak, az egyes oldalak - önkorlátozást
vállalva - a külsõ kommunikációban (újság,
honlap, média) tartózkodjanak az önálló véle-
ménynyilvánítástól. Kizárólag csak közös, elõ-
re egyeztetett véleménynyilvánítás történjen.
Önálló kommunikációra csak akkor kerüljön
sor, ha a tárgyalások hosszabb idõre megsza-
kadnak, és folytatásukra rövid idõn belül
nincs remény. De errõl a lépésrõl a másik felet
elõzetesen értesíteni szükséges.

A munkaadói javaslatról a két oldal megálla-
podott azzal, hogy az oldalak álláspontjának
kialakításához szükséges belsõ kommuniká-
ció saját hatáskör.

Gál Rezsõ               Dr. Janka Mária
EVDSZ elnök               VTMSZ elnök

VÁPB munkavállalói      VÁPB munkaadói
oldal                            oldal

Rabi Ferenc
BDSZ elnök

VÁPB munkavállalói oldal

Közös nyilatkozat a VÁPB 2012. szeptember 26-i ülésérõl

Az Egyesült Villamosenergia-ipa-
ri Dolgozók Szakszervezeti Szö-
vetsége (EVDSZ) Rendkívüli
Kongresszust tart 2012. novem-
ber 27-én, az MVM székház Jed-
lik Ányos termében (1031 Buda-
pest, Szentendrei út 207-209.)
A programból

● Beszámoló az EVDSZ 2011. évi
november 24-i rendkívüli kong-
resszusát követõen végzett
munkáról (SZV-beszámoló, ifjú-
sági tagozat beszámoló, nyugdí-
jas tagozat beszámoló,VIMFÓ-,
VÜTFÓ beszámoló, Egymásért-
Együtt Alapítvány beszámoló,
Pannónia Nyugdíjpénztár, Pan-

nónia Önsegélyezõ Pénztár, Vi-
tamin Egészségpénztár beszá-
molói)

● Pénzügyi beszámoló
● Jelentés az Állandó Bizottság

mûködésérõl
● Tájékoztató a pénzügyi alapról
● A GEB és az Etikai Bizottság tá-

jékoztatója 
● Hozzászólások, vita
● Ebédszünet
● Alapszabály módosítás
● Az EVDSZ mûködés és a VKSZ

módosítása
● Hozzászólások, vita
● Határozathozatal
● Elismerések
● Zárszó, összegzés

MVM DSZ I. Családi és Sportnap

Az MVM Dolgozóinak Szakszervezete (MVM DSZ) október 13-
án rendezte meg elsõ alkalommal az MVM Magyar Villamos Mû-
vek Zrt. szervezett és nem szervezett dolgozói és hozzátartozói
részére a családi és sportnapot Budapesten. A napot a sport és
aktív szórakozás uralta, értékes nyeremények, ajándékok, kelle-
mes élmények várták a résztvevõket. Folytatás az 5. oldalon

A családi és
sportnapot
megnyitotta
Gál Rezsõ, 

az 
MVM DSZ

elnöke
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2. OLDAL
2012. OKTÓBER

MEGKEZDÕDTEK A BÉRTÁRGYALÁSOK
AVersenyszféra és a Kormány Állandó Konzultációs Fórumán (VKF) a kormány, a
szakszervezetek és a munkaadói érdekképviseletek megkezdték az egyeztetést a
2013-as minimálbérrõl és a garantált bérminimumról (szakmunkás minimálbér) ok-
tóber 17-én. A munkaadói oldal megfontolandónak tartotta, hogy legyen-e egyáltalán
emelés, míg a szakszervezetek közül az MSZOSZ infláció körüli, a Munkástanácsok
ennél nagyobb béremelést javasolt, a LIGA Szakszervezetek szerint mindenképpen
reálkereset növekedést eredményezõ emelésre lenne szükség. Az október 24-i egyez-
tetésen a munkaadók a „megfontolandó” helyett immár nem tartották lehetségesnek
a minimálbér és a garantált bérminimum jövõ évi emelését, a munkavállalói oldal al-
ternatívaként azt is felvetette, hogy csökkentsék a személyi jövedelemadó kulcsát
2013-tól ebben a két kategóriában. Gaskó István LIGA elnök közölte, céljuk, hogy jö-
võre ne romoljon a munkavállalók reálpozíciója. Elmondta, újabb adatokat kapnak a
kormánytól és ezt követõen, november 5-én folytatódnak az egyeztetések.

„MUNKAVÁLLALÓK MA” – FOTÓPÁLYÁZAT
A LIGA Szakszervezetek fotópályázatot hirdet, melynek célja a munkavállalók
életének munkakörnyezetben való bemutatása. Pályázni két kategóriában lehet. A
„szociofotó” kategóriában a pályamûvek az ember és munkája közötti kapcsolat-
ra kérdezzenek rá, az „együtt” kategóriában a munkavállalók egymás közötti kap-
csolatát ábrázolják. A pályadíj mindkét kategória elsõ helyezette számára 50 000
forint, a második díj 30 000 forint, a harmadik díj 20 000 forint. A pályázatokat
2012. december 12-ig kell elektronikus úton eljuttatni. A részletes pályázati kiírás
a liganet.hu-n olvasható ill. tölthetõ le.
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Az ország megemlékezett 
az 1956-os forradalom 

és szabadságharc 
56. évfordulójáról

Az EVDSZ Szövetségi Vezetõsége ülést tartott 2012.
szeptember 20-án Budapesten, a III. kerületi Art
Hotel konferencia termében.

Napirendi pontok voltak:
1. Elõzõ SZV ülés emlékeztetõjének jóváhagyása

Elõterjesztõ: dr. Szilágyi József EVDSZ elnökhelyet-
tes

2. Az országos érdekegyeztetés helyzete, különös te-
kintettel a miniszterelnök és a LIGA Szakszerveze-
tek elnöksége találkozójára
Elõterjesztõ: Gál Rezsõ EVDSZ elnök

3. Az ágazati villamosenergia-ipari kollektív szerzõ-
dés módosításával kapcsolatos folyamatok 
Elõterjesztõ: Gál Rezsõ, dr. Szilágyi József

4. Az EVDSZ és az MVM együttmûködési megállapo-
dásának aktualitásai
Elõterjesztõ: Gál Rezsõ

5. Az EVDSZ munkatervének és oktatási tervének tel-
jesülése 
Elõterjesztõ: dr. Szilágyi József

6. A rendkívüli kongresszus összehívásával kapcsola-
tos információk
Elõterjesztõ: dr. Szilágyi József

7. VKSZ módosítás kiterjesztésével kapcsolatos kér-
dések 
Elõterjesztõ: dr. Szilágyi József

8. Egyebek

A levezetõ elnöki tisztet Medveczki Zsolt, MEVISZ tit-
kár látta el. Az összes mandátum számból, 125-bõl,
104 jelen volt, így a szövetségi vezetõségi ülés határo-
zatképesnek bizonyult. 
A levezetõ elnök javaslatára, az „Egyebek” napirendi
pontból „0” napirendi pontként tárgyalták a média
helyzetét, majd a hozzászólások után határozatot hoz-
tak.
Hozzászólók: Nagy Sándor, a DÉMÁSZ Szakszervezet
vezetõ elnöke, Néber Tibor, az ADÉSZ elnöke, Téglás
József, a DUVISZ elnöke, Németh Lajos, az Elektromos
Szakszervezet elnöke, Nagy Zoltán,a BESZ elnöke,
Kiss Mihály.
Ezt követõen az SZV jóváhagyta a 2012. augusztus 9-i
szövetségi vezetõségi ülésrõl készült emlékeztetõt,
amely tartalmazza a beérkezett észrevételeket. 
A második napirendi pont elõterjesztéseként Gál Re-
zsõ tájékoztatta az SZV tagjait az Orbán Viktor mi-
niszterelnök és a LIGA Szakszervezetek kibõvített el-
nökségi ülésén történõ találkozójáról. Tájékoztatójá-
ban kitért az energiaipart érintõ - a találkozón szóba
került - kérdésekre. Ezt követõen tájékoztatta a szö-
vetségi vezetõség tagjait, hogy a találkozó következ-

ményeként is levelet írtak Németh Lászlóné nemzeti
fejlesztési miniszter asszonynak, kezdeményezve
egyrészt egy személyes találkozót a minisztérium jog-
elõdje és az EVDSZ között létrejött együttmûködési
megállapodás és a munka világára vonatkozó jogi kér-
dések áttekintése érdekében, másrészt a VAPB-ben
történõ, az energiapolitikáról folytatandó konzultáci-
óval kapcsolatosan.
Hozzászólók: Téglás József, Nagy Zoltán, Bánkuti Fe-
renc, Pannon Hõerõmû MÉSZ elnök, Kiss Mihály,
Medveczki Zsolt, dr. Szilágyi József.
A harmadik napirendi pont keretében az elõterjesz-
tõk tájékoztatták a szövetségi vezetõség tagjait a
VKSZ módosítások folyamatairól, a munkáltatói és a
munkavállalói oldal e témában folytatott levelezésérõl,
melyeket a szövetségi vezetõségi tagok megkaptak. A
VAPB következõ ülésére 2012.09.26-án kerül sor, ahol
a VKSZ módosítás napirendi pont lesz. Ezzel kapcso-
latosan készült egy megállapodás-tervezet a VKSZ
módosítás rendezõ elveirõl és annak indoklásáról. Ké-
rik, hogy ezzel kapcsolatosan hozzon döntés a szö-
vetségi vezetõség. Ezen túl az elõterjesztõk hangsú-
lyozták annak fontosságát, hogy ki kell mutatni, mi-
lyen hátrány éri a munkavállalókat az Mt. módosítása
illetve a VKSZ tervezett módosítása miatt. Ezzel kap-
csolatosan kérik, hogy a rövidesen megküldött para-
méterekkel végezzenek számítást - elsõ sorban az ál-
landó bizottsági tagok, másodsorban lehetõleg minél

többen - az érdekkörükbe tartozó humán szakembe-
rek bevonásával.
A megállapodás tervezet vitáját követõen, mely során
a módosítási javaslatokról külön-külön szavaztak, a
szövetségi vezetõség határozatot hozott: A szövetségi
vezetõség a VKSZ módosítás rendezõ elveire vonatko-
zó megállapodástervezetet, az elõterjesztés módosítá-
saival együtt, valamint a megállapodástervezet indok-
lását elfogadja, és felhatalmazza a tárgyaló delegációt,
hogy a VAPB ülésén az ezzel kapcsolatos egyeztetést
lefolytassa. Ugyanakkor a szövetségi vezetõség felkéri
az állandó bizottság tagjait illetve a szövetségi vezetõ-
ség minden tagját, hogy a rövidesen megküldésre ke-
rülõ paraméterek alapján, a paraméterek kézhezvéte-
létõl számított két héten belül, humán szakemberek
bevonásával végezzen számítást az Mt. módosítás és a
tervezett VKSZ módosítás munkavállalókra való hatá-
sának elemzése céljából.
Hozzászólók: Téglás József, Weisz Mátyás, PADOSZ
elnökhelyettes, Bánkuti Ferenc, Nagy Zoltán, Med-
veczki Zsolt, dr. Szilágyi József.
Ezt követõen Gál Rezsõ tájékoztatott az MVM Zrt. és
az EVDSZ között folyó tárgyalásokról. Az MVM Zrt. az

MVM Társaságcsoport Szakszervezeti Szövetséggel
(TSZSZ) kíván szerzõdést kötni, az EVDSZ-szel nem,
ezért szükséges, hogy mihamarabb jöjjön létre megál-
lapodás az MVM TSZSZ és az EVDSZ között. 
Hozzászólók: Néber Tibor, Téglás József, Nagy Zoltán,
Medveczki Zsolt, dr. Szilágyi József.
Az ötödik napirendi pont keretében dr. Szilágyi József
utalt rá, hogy a 2012. éves munkatervet és oktatási
programot a szövetségi vezetõségi tagok megkapták.
Jelezte, hogy nagyon sok programot kell lebonyolítani
az év hátralévõ idõszakában. Az egyik program a moz-
gósítással kapcsolatos oktatás megtartása. Ennek ter-
vezett idõpontja: 2012.10.12-13. Ez annál is inkább
fontos, mert a rendkívüli kongresszus határozott en-
nek szükségességérõl.
A vita során felvetõdött, hogy az oktatások megtartá-
sának komoly akadálya az Mt.-ben lévõ munkaidõ
kedvezmény csökkenése, illetve az oktatásra fordítha-
tó rendkívüli szabadság Mt.-ben történõ szabályozásá-

nak megszûnése. Válaszként elhangzott, hogy jelenleg
van egy hatályos VKSZ, amely ezekre vonatkozóan
tartalmaz rendelkezést. A köztulajdonban lévõ társa-
ságok tekintetében pedig egyeztetések folynak errõl a
kérdésrõl.
Az egyeztetést követõen az SZV megállapította, hogy
az EVDSZ 2012. évi munka- és oktatási terve idõará-
nyosan eddig teljesült. Az elõterjesztõ kérte, hogy aki
még nem küldte meg az ez évi bér és szociális megál-
lapodását az soron kívül ezt tegye meg, mivel a mun-
katervben ezek közzététele szintén feladatként van
meghatározva.
Hozzászólók: Dr. Kiss Mihály, Weisz Mátyás, Nagy
Zoltán. 
A következõ napirendi pontban dr. Szilágyi József tá-
jékoztatta az SZV tagjait, hogy a rendkívüli kongresz-
szust 2012.11.27-re javasolják összehívni. Ezt megelõ-
zõen az október 8-i héten állandó bizottsági, míg az
október 16-i héten szövetségi vezetõségi és a novem-
ber 5-i héten szintén szövetségi vezetõségi ülésekre ke-
rülne sor, ahol többek közt a rendkívüli kongresszus
anyagai megtárgyalásra kerülnek. A kongresszus hely-
színe tervek szerint az MVM székház Jedlik Ányos ter-

me lenne. Az elõterjesztõ felhívja a figyelmet, hogy az
elõzõ szövetségi vezetõségi ülésen a kongresszusi ha-
tározat végrehajtására meghatározott szeptember 30-i
határidõ rövidesen lejár. Nyomatékosan kéri a tag-
szakszervezeteket a határidõ betartására.
A szövetségi vezetõség egyhangúlag elfogadta, hogy
az EVDSZ Rendkívüli Kongresszusát 2012.11.27. nap-
jára hívják össze. A rendkívüli kongresszus helyszíne:
MVM Zrt. székház Jedlik Ányos terme. (III. ker. Buda-
pest Szentendrei út 207-209. sz.)
A hetedik napirendi pontban dr. Szilágyi József tájé-
koztatást adott arról, hogy a VKSZ módosításainak ki-
terjesztése a végsõ fázisához közeledik, a miniszter úr-
hoz fel lett terjesztve. Az elõterjesztõ megköszönte az
EVDSZ tagjainak az együttmûködést, valamint ki-
emelte Meyer Róbertné VAPB titkár tevékenységét,
mely jelentõs segítséget jelentett a folyamatban.
Hozzászólók: Bánkuti Ferenc, Kópis József, TIVISZ
képviselõ, Medveczki Zsolt.
Az egyebek napirendi pontban Gál Rezsõ tájékoztatta
a szövetségi vezetõséget, hogy nemzetközi szinten
egyesült az EMCEF néhány más ágazati szakszerve-
zettel. Ennek következményeként Magyarországon
konzultáció folyt az egyesülésben érintett nemzetközi
ágazati szakszervezetekhez tartozó magyar szakszer-
vezetek részvételével.
Tájékoztató hangzott el arról is, hogy a Magyar Ener-
getikai Szakszervezeti Szövetséget meg kell szüntetni. 
A nemzetközi kapcsolatokról is tájékoztatást adott Gál
Rezsõ. Ennek keretében jelezte, hogy részt vett az ILO
által finanszírozott konferencián és részt vett - többek
között- az atomenergiával, és a stressz-teszttel foglal-
kozó Szociális Párbeszéd Bizottság ülésén.
Bejelentésre került, hogy az operatív munkáltatói jog-
kör gyakorlása megosztásra kerül az EVDSZ elnöke és
elnökhelyettese között.
Medveczki Zsolt jelezte, hogy Ausztriában a villamos-
energia-ipar kiszorult az ágazati érdekegyeztetésbõl,
utalva ezzel arra, hogy nem csak Magyarországon ne-
hezülnek az érdekegyeztetési folyamatok.
Dombi Jenõ (DÉMÁSZ Szakszervezet elnöke) felvetet-
te, hogy Székely Tamás VDSZ elnök az ATV-ben nyi-
latkozatot adott, melyben meglehetõsen negatívan
nyilatkozott a LIGÁ-ról és a hozzá tartozó szakszerve-
zetekrõl. A kérdéshez hozzászólt Bánkuti Ferenc, Tég-
lás József, Néber Tibor, dr. Szilágyi József.
Végezetül Bátki László (DHV Munkástanácsok elnö-
ke) felvetette, hogy a kétnapos szövetségi vezetõségi
ülés Sümegen kerülhetne megrendezésre. Ezzel kap-
csolatosan küldi az árajánlatot.

(A 2012. szeptember 20-i EVDSZ szövetségi vezetõsé-
gi ülésrõl készült emlékeztetõt dr. Szilágyi József készí-
tette, jóváhagyta: Gál Rezsõ és Medveczki Zsolt.)

Tudósító: Beöthy-Fehér Szabolcs

Az ITC-ILO szervezésében került meg-
rendezésre az Európai Ágazati Szociális
Párbeszéd erõsítése az Európai Unió új
tagállamaiban és a tagjelölt
országokban zárókonfe-
rencia Brüsszelben, 2012.
szeptember 13-14-én.

A rendezvényt Harald
Wiedenhoffer, az EFFAT fõ-
titkára és Luc Triangle, az
IndustriAll fõtitkárhelyet-
tese nyitotta meg. Mato
Lalic szakértõ a szociális
párbeszéd feltételeirõl tar-
tott elõadást, Jeferry Vogt a
szervezkedési szabadság

lehetõségeirõl beszélt. Az európai és
nemzeti szintû szociális párbeszéd és a
kollektív alku jelenlegi helyzetét Kerstin
Howald (turizmus ágazat), Daria
Cibrario (élelmiszeripar ágazat) és Rabi

Ferenc (bányászat és energiaipar) mutat-
ta be. Az európai ágazati szociális pár-
beszéd kihívásairól Norbert Schoebel, az
ITC-ILO együttmûködési lehetõségekrõl
Rudi Delarue tartott elõadást. Az ILO

képzési anyagát Jeff Bridg-
ford és Kristin Carls prezen-
tálta. Sylvain Lefebvre, az In-
dustriAll fõtitkárhelyettese
az új, egyesült szervezet po-
litikájáról és a szakszerve-
zetek nemzeti szintû össze-
fogásának fontosságáról be-
szélt. A rendezvényen Ma-
gyarországról 3 szakszerve-
zeti konföderáció és több
ágazati szakszervezet kép-
viselõi is jelen voltak. 

A Nemzetközi Munkaügyi Szervezet
(ILO) és az IndustriAll (az idén tavasz-
szal három európai ipari szakszerve-
zeti szövetség fúziójából alakult új eu-
rópai ipari szakszervezeti szövetség)
közös szervezésében szeptember 13-
14-én Brüsszelben tartotta „az ágazati
társadalmi párbeszéd megerõsítése az
EU új tagállamaiban és a csatlakozásra
váró országokban az EFFAT (mezõgaz-
daság, élelmiszeripar, turizmus) és az
IndustriAll ágazataiban” témájú pro-
jekt zárókonferenciáját.

A fõbb témák:
- A társadalmi párbeszéd feltételei és igé-
nyei az EU új tagállamaiban és a jelölt
országokban
- A szervezkedés szabadsága mint a

nemzeti szintû szociális partnerség ki-
alakításának elõfeltétele  
- A társadalmi párbeszéd és a kollektív
alku jelenlegi helyzete az EU új tagál-
lamokban és a jelölt országokban
- Az európai ágazati társadalmi párbeszéd
kihívásai és szociális partnerek bevonása
az EU új tagállamaiban és jelölt országai-
ban: Az EU Bizottság nézõpontja
- ILO-EU Bizottság együttmûködés az
ipari kapcsolatok és társadalmi párbe-
széd területén
- A szakszervezet fejlesztése a társadal-
mi párbeszéd és a szociális partnerség
érdekében az új tagállamokban és a je-
lölt országokban.

A zárókonferencián az IndustriAll ma-
gyarországi tagszervezetei részérõl 1-1 fõ vett
részt, az EVDSZ-t Gál Rezsõelnök képviselte.

Szeptember 14-én tartotta munkacso-
porti ülését Brüsszelben az európai Vil-
lamosenergia szektor szociális párbe-
széd bizottsága, melynek állandó tagja a
munkavállalói oldal képviseletében Gál
Rezsõ. Az ülés fõbb témái:

- a november 15-i rendkívüli workshop
elõkészítése, melynek címe: A szakér-
telem és a foglalkoztatás jövõje az euró-
pai villamosenergia ágazat  területén. 

- A szakszervezetek akciótervének vé-
leményezése a munkáltató oldal ré-
szérõl

- A közeljövõben megjelenõ belsõpiaci
közlemény ismertetése

- Az Energia útiterv 2050 
- Beszámoló a szeptember 11-12-i

montenegrói Szociális Fórumról.
Gál Rezsõ

Szövetségi vezetõségi ülésrõl

Az ágazati társadalmi párbeszéd az unióban

Európai Ágazati Szociális Párbeszéd zárókonferencia Brüsszelben
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Sikeresen lezárultak 
az üzemi tanács és 

munkavédelmi képviselõ 
választások 

a Paksi Atomerõmûben
Érvényesen és eredményesen zárultak a Paksi Atom-
erõmûben a 2012. október 17-18-a között lebonyolított
üzemi tanács és munkavédelmi képviselõ választások.

A választásokon a munkavállalók 63,77 %-a, 1575 fõ
vett részt. 
Az üzemi tanács 13 helyére 19 fõre érkezett javaslat. A
PADOSZ 8 fõre, a MÉSZ 5 fõre az ADÉSZ 6 fõre tett javas-
latot. Az ÜT választás eredményeképpen üzemi tanács
tagnak megválasztásra került 8 fõ PADOSZ jelölt: Weisz
Mátyás, Lõrincz László, Kovács Mónika, Lukácsi Tibor,
Bocsor István, Bakó Tibor, Oláh József, Harmath Péter
István és a MÉSZ részérõl 5 fõ jelölt: Wolf Attila Antal,
Horváth László, Lengyel József, Vitéz Tibor, Molnár La-
jos.

A munkavédelmi képviselõi 13 helyre, 6 választási kör-
zetben összesen 18 fõre érkezett javaslat. A PADOSZ 9 fõ-
re, a MÉSZ 4 fõre az ADÉSZ 4 fõre tett javaslatot és 1 fõ
független jelölt is indult a választáson. A választás ered-
ményeképpen a PADOSZ-nak 7 jelöltje: Ohmach János,
Brezovszki János, Kiss Ernõ, Weisz Mátyás, Lõrincz Lász-
ló, Pumerschein János, Szabó Béla, a MÉSZ-nek 4 jelölt-
je: Pataki Csaba, Kónya Zoltán, Pergõ György, Reményi
János, az ADÉSZ-nak 1 fõ jelöltje: Horváth Tibor István,
és egy fõ független jelölt: Nagy Lajos került megválasz-
tásra.

Gaskó István a LIGA Szak-
szervezetek elnöke szerint
a béremelésnek akkorának
kell lennie jövõre, hogy már
az elmúlt 6 évben bekövet-
kezett reális pozícióvesztést
leállítsa. Az inflációt is le
kell gyõznie a béremelés-
nek, és egy pici reálkereset-
növekedést kell elérni.

A LIGA Szakszervezetek
elnöke hozzátette, a mini-
málbéreknél még ennél is
erõsebb béremelésre van
szükség, hiszen a minimál-
bérbõl élõ emberek teljesen
el vannak lehetetlenülve,
nem lehet megélni ennyi
pénzbõl.

Az MTV Az este címû
mûsorában ( 2012. október
9-e – a szerk.) elhangzott,
hogy a Munkástanácsok
Országos Szövetsége 105

ezer forintos minimálbért
javasol jövõre, míg a Ma-
gyar Szakszervezetek Or-
szágos Szövetsége ennél ki-
sebb, 100 ezer forintos mi-
nimálbérrel is megeléged-
ne. A munkaadók viszont
legfeljebb infláció mértékû
emelést tartanak elképzel-
hetõnek.

Az utóbbi napokban is-
mét felkapott hírrel kapcso-
latban - mely szerint a LIGA
Szakszervezetek szorgal-
mazná a konföderációk
egyesülését - elmondta,
hogy vannak olyan törekvé-
sek, így a LIGA-nak is, hogy
a magyar szakszervezeti
mozgalmat össze kell fogni,
mert szétaprózódtak az
erõk, és elég kicsi a haté-
konysága a szakszervezeti
mozgalomnak. „Javasla-

tunk egy ernyõszervezet
létrehozása, ahova a 6 kon-
föderáció azokat a kérdése-
ket viszi be, amiben egyet-
értés van, amiben különb-

ség van, azt meg megtartja
magának” - jelentette ki az
elnök. Hozzátette: ez szer-
ves fejlõdést tenne lehetõvé. 

(forrás: liganet.hu)
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Megsebzett Generáció
Október 7-én Amerikától Japánig a világ számos pontján
a szakszervezetek megmutatták magukat. Megmutatták,
hogy a munkavállalók nincsenek egyedül. Megmutatták,
hogy a szabadság, az egyenlõ bánásmód, a szociális biz-
tonság és az emberi méltóság egyetemes érték a világon
a nõk és a férfiak számára egyaránt.

A LIGA Szakszervezetek Ifjúsági Tagozata idén is lát-
ványos köztéri akcióval hívta fel a figyelmet a Tisztes
Munka Világnapjára. Budapesten, a Kálvin tér közelében,
a Fõvárosi Szabó Ervin Könyvtár elõtt gyûltek össze
mintegy ötvenen, ahol a fiatal munkavállalókat mario-
nett bábuként rángatták egy állványról a munkáltatók,
míg a politika a legkülönbözõbb intézkedésekkel - papír-
galacsinba gyûrve - szórta meg õket. A LIGA Szakszerve-
zetek nagy esernyõkkel védte meg õket, míg az aktivis-
ták kiszabadították a bábukat a kötelékeikbõl. Így védik
ugyanis meg a kollektív tárgyalások, a szervezettség, a
szakszervezeti közösség az egyes munkavállalókat az
õket ért egyéni sérelmektõl.

A LIGA Szakszervezetek 2012
szeptemberével megújította és
megerõsítette regionális irodáit,
melynek során fiatal, többségé-
ben pályakezdõ munkavállalók
kerültek mind a hét régióba. Az
új képviselõk feladata a tagszer-
vezetek segítésén túl az új szer-
vezetek alakításának elõsegíté-
se, és a régiós munkavállalók
helyzetének javítása.

Az új kollégák - bár mind egyetemi
végzettségûek - alapos képzésen es-
tek át október elsõ napjaiban, Visegrá-
don. A háromnapos képzés során
Gaskó István, a  LIGA Szakszerveze-
tek elnöke részletesen ismertette az új
kollégákkal a LIGA Tanács által elfo-
gadott fejlesztési stratégiát, amelynek
alapján a következõ években fontos
szakszervezet-fejlesztési feladatok
várnak a régiós képviselõkre. Így pél-
dául a regionális irodákon keresztül
olyan szolgáltatásokat nyújtani, ame-
lyekkel megkönnyítik a szakszerve-

zetek alakítását és mûködését, továb-
bá az országos munkáltatói szerveze-
tekkel kötött együttmûködési megál-
lapodások alapján tájékoztatni a mun-
kavállalókat jogaikról, lehetõségeik-
rõl, és elõsegíteni az esetlegesen kiala-
kuló konfliktusok során a munkabéke
helyreállítását. A fejlesztési stratégia
alapján feladataik közé tartozik majd
a kis- és középvállalkozásoknál mun-
kát vállalók szakszervezetbe szerve-
zése, megyei alapon.

A második napon dr. Kártyás Gábor
a szakszervezetek alapjogairól, majd
a különbözõ foglalkoztatási jogvi-
szonyok közti különbségekrõl tartott
elõadást.

Dr. Schnider Mariannával - a LIGA
Szakszervezetek gyakorlott jogászá-
val - a képzésen részt vevõk átvehet-
ték és gyakorolhatták is a szakszerve-
zet alakítást, annak minden jogi prak-
tikáját megismerve.

Az utolsó napon Fiedler Péter tar-
tott egy-egy elõadást a szakszerveze-
tek helyzetérõl, illetve a rendelkezés-

re álló kommunikációs eszközökrõl,
amelybõl mind nemzetközi, mind
helyi szinten alapvetõ ismeretekre te-
hettek szert a szeminárium résztve-
või, valamint rálátást és ötleteket
nyerhettek arra vonatkozóan, milyen
csatornákon keresztül lehet segíteni
a szakszervezetek alakulását és bõ-
vülését.

Az oktatáson bemutatkozott a LI-
GA Szakszervezetek szervezési osz-
tályvezetõje, Mózes Tibor, aki a jövõ-
ben szakmailag is támogatja, de
egyúttal koordinálja is a regionális
képviselõk munkáját.

A képzésen részt vett többek kö-
zött az oktatási osztály vezetõje, a
szervezõ Kozák László, valamint
Hangonyi Adrienn, nemzetközi koor-
dinátor, és dr. Szilágyi Veronika, az if-
júsági tagozat elnöke is. A jó hangula-
tú eseményen lehetõség nyílt arra,
hogy a régi és új munkatársak egy-
mást is jobban megismerjék, ezzel is
segítve a jövõbeni közös munkát. 

(forrás:liganet.hu)

Kiemelt szakszervezeti témák
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Emlékeztetõ
A szakszervezeti konföderációk feletti ún. ernyõ-
szervezet ötlete, javaslata nem új keletû. Nyolc év-
vel ezelõtt a Mátraházán tartott ülésen vetõdött fel
elõször a LIGA részérõl ez. Az elmúlt évben a 16-ok
együttes ülésén is kifejezték óhajukat  egy
„csúcsszervezet” létrehozására. Ezek után több
szakszervezeti konföderáció véleményét, javaslatát
fogta össze a LIGA Szakszervezetek és komoly
szakmai anyagként terítette. Végül az ernyõszerve-
zet létrehozására készült el az alapszabály,a szerve-
zeti és mûködési szabályzat - többek között. A ja-
vaslat végül „nem fogott talajt”. - E -

MMeeggúújjuullttaakk aa rreeggiioonnáálliiss iirrooddáákk
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Tisztelt Pénztártagjaink! Idén is éljenek
Önök is ezzel a lehetõséggel, és érjék el
a maximálisan igénybe vehetõ adóked-
vezményt!

Nyugdíjpénztári adókedvezmény - jövede-
lemkorlát nélkül!

Miért érdemes egyénileg befizetni a Pannó-
nia Nyugdíjpénztárba? 
Az Ön által egyénileg fizetett önkéntes nyug-
díjpénztári tagdíj után 20%-os adókedvez-
mény (mely a személyi jövedelemadóból igé-
nyelhetõ vissza, az igénylõ által megjelölt vala-
mely önkéntes pénztári számlára) vehetõ
igénybe a következõk szerint:

- csak nyugdíjpénztárba történõ befizetés
esetén a visszaigényelhetõ összeg maximum
évi 100.000 Ft (az öregségi nyugdíjkorhatárt
2020. január 1-je elõtt elérõk esetén ez az ösz-
szeg évi 130.000 Ft),

- kombinált egészségpénztári, önkéntes
nyugdíjpénztári, önkéntes önsegélyezõ pénz-
tári egyéni befizetés esetén a maximum összeg
évi 120.000 Ft (az öregségi nyugdíjkorhatárt
2020. január 1-je elõtt elérõk esetén ez az ösz-
szeg évi 150.000 Ft).

A maximális adókedvezmény igényléséhez
még befizetendõ összegrõl kérjük érdeklõdjön
telefonos ügyfélszolgálatunkon.

A visszaigényelhetõ adót az adóhatóság, Ön
által az adóbevallásában megjelölt önkéntes
pénztárba utalja, a pénztár pedig 100%-ban jó-
váírja egyéni számláján. Ez azt jelenti, hogy a
visszautalt adókedvezmény költséglevonás
nélkül az Ön pénztári megtakarítását fogja
gyarapítani.

A befizetés módja:
- Az átutalást a Pénztár CIB Bank Zrt..-nél

vezetett 10700024-04250104-51100005 bank-
számlára kérjük teljesíteni 2012. december

31-ig. Az átutalás megjegyzés rovatában a
pontos azonosítás érdekében - szíveskedjen
feltüntetni az adóazonosító jelét vagy pénztá-
ri azonosítóját és az egyéni tagdíjbefizetés
jogcímet. Amennyiben ön postai készpénz
befizetéssel (sárga csekk) kívánja teljesíteni a
befizetést, abban az esetben a Pénztár 06-1-
478-4000 telefonszámán szíveskedjen csekket
igényelni.

- Bármelyik CIB Bank fiókban személyesen
is teljesíthet befizetést a 10700024-04250104-
51100005 számú bankszámlára. Ebben az eset-
be is tüntesse fel a közlemény rovatban a tag-
sági azonosítóját, amely a belépési nyilatkoza-
ton szerepel, vagy adószámot.

Felhívjuk a figyelmet, hogy a befizetésnek
december 31-ig be kell érkeznie a pénztár-
hoz. FONTOS változás: A postai csekken tör-
ténõ befizetésnek is meg kell érkeznie ezen
idõpontig, így a csekket érdemes legalább 7-

10 nappal korábban is feladni, hogy a pénz
megérkezzen december 31-ig a Pannónia
Nyugdíjpénztárhoz. Kérjük, hogy figyeljen
az év végi munkarend változásokra is, hogy
befizetése idõben célba érhessen.

A fenti adókedvezmények összevontan ér-
tendõk, nem növelik a maximálisan igénybe
vehetõ összeget és nem vonatkozik rájuk jö-
vedelemkorlát! 

Az önkéntes pénztárakat 2012-tõl érintõ
Szja tv. szabályozás részleteit megtalálhatja
honlapunkon, a következõ linken: 

http://www.pannonianyp.hu/onkentes-
agazat/adozasi-informaciok

Mérje fel az Ön és családja kiadásait, éljen
a 20%-os megtakarítás lehetõségével!

Pannónia Nyugdíjpénztár

LIGA továbbképzés
A LIGA Szakszervezetek újraindítja középfokú tiszt-

ségviselõ-képzõ tanfolyamsorozatát. A tanfolyam célja,
hogy a hallgatók elsajátítsák azokat az alapvetõ is-
mereteket, amelyek a munkajog, közgazdaságtan, szo-
ciológia, munkaügyi kapcsolatok, munkaügyi konflik-
tusok és szakszervezet történet tárgykörökbõl a szaksz-
ervezeti tisztségviselõk munkájához elengedhetetlenek. 

A tervek szerint  2012. november 12-tõl hétfõ és ked-
di napokon rendezik meg a képzést (19-20, 26-27), ame-
lyet december 3-án írásbeli vizsga zár le. A vizsgán való
részvétel feltétele a megadott témakörökbõl írásbeli
beszámoló beadása.

A LIGA Szakszervezetek a tanfolyamra szállást,
étkezést, termet és oktatókat biztosít, a hallgatóknak, il-
letve az õket küldõ szervezeteknek az útiköltséget kell
állniuk. Tekintve, hogy a Munka törvénykönyve 2012-
es módosítása szûkíti a tisztségviselõk munkaidõ-ked-
vezményét,  a szervezõk kérik, hogy 2012. október 20-
ig jelezzenek vissza, hány fõt küldenek a szervezetetek
a tanfolyamra, illetve van-e javaslat a tanfolyam idõbeli
ütemezésének módosítására, annak érdekében, hogy a
tisztségviselõk részt tudjanak rajta venni. 

A jelentkezési határidõ, amely idõpontig a részt vevõ
személyek nevét, tisztségét, iskolai végzettségét és a
szállás, étkezési igényt meg kell jelölni, 2012. november
2. (Írásban a kozak@liganet.hu e-mail címre.) 
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Matolcsy György nemzetgazdasági miniszter október 5-
én 397 milliárdos egyensúlyjavító intézkedést jelentett
be, esélyt látva arra, hogy jövõre megszüntesse az Euró-
pai Bizottság a Magyarország ellen indított túlzott defi-
cit-eljárást. Ezzel elkerülhetõ a több mint ezermilliárdos
uniós forrás elvonása. A csomagban szerepel az uniós
pályázatok hazai tárfinanszírozásának 15 százalékról 5
százalékra csökkentése, a bürokrácia létszámának csök-
kentése, a pedagógusok béremelésének elhalasztása, fel-
sõ segélykorlát az önkormányzatoknál, a társadalombiz-
tosítási járulék plafonjának eltörlése, készpénzfelvételre
0,3 százalékos tranzakciós illeték bevezetése, a Magyar
Államkincstár tranzakciós-illeték befizetésének emelése,
a pénztárgépek online összeköttetése az adóhatóság
rendszerével, a sertéságazatban a fordított áfa bevezeté-
se és a kisvállalati adózás eltérõ szabályozása.

Az Európai Bizottság a meghozott intézkedéseket
nem tartotta elégségesnek, ezért a kohéziós pénzek fon-
tosságára való tekintettel a kabinet október 17-én újabb
intézkedést jelentett be. A kormány nem csökkenti felé-
re 2013-ban a bankadót, a tranzakciós illeték általános
mértéke 1 helyett 2 ezrelék lesz. A helyi iparûzési adóból
a cégek árbevételük 80 százalékáig vonhatják le az el-
adott áruk beszerzési értékét (korábban itt nem alkal-
maztak korlátot), országos szinten bevezetik a közmû-
szolgáltatókat terhelõ közmûadót, kafetéria esetében az
egészségügyi hozzájárulás 10 százalékról 27 százalékra
emelkedik, és 2,5 millió forintig egyedi számlabenyújtás
és ellenõrzés folyik a NAV-nál.

A LIGA Szakszervezetek elfogadhatatlannak tartja a
kormány által a pedagógusoknak beígért béremelés el-
halasztását és minden jogszerû eszközzel támogatja a
Pedagógusok Demokratikus Szakszervezetének törek-
véseit.
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Hagyományteremtés is
volt a célja az október 13-
án az MVM Magyar Villa-
mos Mûvek Dolgozóinak
Szakszervezete (MVM
DSZ) által rendezett csalá-
di- és sportnapnak. A cég
munkavállalói, szakszer-
vezeti tagok és nem ta-
gok, családtagjaik vehet-
tek részt az egész napos
rendezvényen, Budapes-
ten. Értékes nyeremé-
nyek, ajándékok, kellemes
élmények, kitûnõ szórako-
zás és szakszervezeti
gondolatok, kérdések és
válaszok várták a résztve-
võket.

– Mai rendezvényünknek leg-
fõbb célja, hogy a szakszerve-
zet vendégei érezzék jól magu-
kat, jöjjenek létre sportszerû
küzdelmek, a cég dolgozói kö-
zött baráti kapcsolatok. Külön
köszöntöm a gyermekeket,
kellemes napot kívánok a
résztvevõknek! – jelentette ki
Gál Rezsõ, a rendezvény fõ-
védnöke és szakmai tanács-
adója, MVM DSZ elnök beve-
zetõjében a sportcsarnokban.
A rendezvény fõ szervezõje
Gulyás Krisztián, az MVM
DSZ ügyvivõje volt, és egy 25-
30 fõs csapat segített neki. 

A sportkomplexumhoz ér-
kezõket Kádi Tünde és Kádi
Gábor fogadta. Minden vendég
kapott egy borítékot, amely
tartalmazta a programot, illet-
ve az érdekvédelmi tevékeny-
ségrõl és egy kollektív szerzõ-
désrõl szóló kiadványt - ez fon-
tos kelléke volt késõbbiekben
a szakszervezeti totó kitöltésé-
nek, hiszen néhány választ a
könyvek rejtettek. Minden
résztvevõ pecsétgyûjtõ kis fü-
zetet kapott, ahol az összes te-
vékenységhez tartozott ellen-
õrzõ pont: Aki kipróbálta eze-
ket és helytállt, a felelõstõl iga-
zoló pecsétet kapott. A nap fo-
lyamán legtöbb pecsétet gyûj-
tõk belépõt nyertek a Fõvárosi
Állat- és Növénykertbe. 

A rendezvény különbözõ
termeiben és pályáin párhuza-
mosan folytak a küzdelmek,
közben lehetett pihenni, be-
szélgetni és tervezni a követ-
kezõ programot. 

A csarnokba belépve a gye-
rekek örülhettek meg elsõ-
ként, hiszen kismotor, kisautó,
ugrálóvár, arcfestés, gyöngyfû-
zés várta õket és még lufihaj-
togató bohóc is kedveskedett
virággal, szívvel, kiskutyával.
Különlegességként hatott az
egérreptetés: Az ügyes gyere-
kek kipróbálhatták a népi játé-
kot, mely során a makett sajt
lyukakba kellett beledobni a
babzsák-egeret, majd ajándék-
kal mehettek tovább. 

A csarnokban darts-gépek,
szkander állvány és számos
csocsó asztal foglaltak helyet
egymás mellett. 

☺
– Szabadidejében szokott dart-
sozni? - kérdeztük a nyertest.

– Még soha nem is próbál-
tam, pedig otthon is van ne-
künk. Úgy vélem, a kezdõk
szerencséje a mai eredmé-
nyem, bár lehet, ezután több-
ször töltöm ezzel az idõm.

Mindenesetre nagyon örülök
az elsõ helyezésnek és a nye-
reményemnek is! – mondta
Káplár Sándorné. 

☺
Sokan csupán kíváncsiság-

ból, versenyen kívül próbál-
koztak, vagy már szakértõ-
ként nyerték meg a meccseket
és erõpróbákat. A családok
tagjai hol egymással, hol egy-
más ellen játszották a szette-
ket, a szkanderban férfiak és
nõk egyaránt megmutatták
erejüket. 

A tollaslabda pályák követ-
keztek, ahol némi bemelegí-
tést követõen nagy gyakorlat-
tal játszották a résztvevõk a
partikat, meccseket.

A tollaslabda pálya mellett
számos pingpong-asztalon
folytak a meccsek - minden je-
lentkezõ komolyan vette az
akadályokat és megtett min-
dent annak érdekében, hogy a
legjobb és legeredményesebb
legyen. Már csak azért is, hi-
szen az iparág gyakorlott ping-
pongozója, Urbán Erika fel-
ügyelt az asztalok mellett, aki
családjával érkezett és néha-
néha elfogadta a kihívást a
résztvevõk részérõl. 

☺
A székeken napközben a to-

tó megfejtése folyt, a gondol-
kodók figyelmesen olvasták a
kapott kiadványokat és ikszel-
ték az általuk helyesnek gon-
dolt válaszokat. A kérdések kö-
zött voltak igen elgondolkod-
tatóak is, így a tökéletes, 13+1
találatot négyen adták le a nap
folyamán.

☺
A teremben zajlott a kispá-

lyás labdarúgó küzdelem,
négy csapat váltotta egymást -
a foci szervezõje Mohi Áron
maga is eredményesen küz-
dött a meccseken. A labdarú-
gás elsõ helyezettje a FIG-et
képviselõ csapat lett, akik
hogy fáradalmaikat lehûtsék,
az oklevél és érem mellett egy
tálca sörrel gazdagodtak a nap
végén. Persze nem volt köny-
nyû dolguk, hiszen a CTF, az
MVM NET és a MIO csapatá-
val kellett megküzdeniük az
elsõ helyért. A torna legjobb
kapusa díjat végül Vince Zsolt
vehette át, míg a gólkirály Mo-
hi Áron lett.

☺
Nyugodtabb környezetben,

egy félreesõ csendes helyen
zajlottak a sakkversenyek,
ahol elgondolkodva néztek
egymásra és a táblára a ver-
senyzõk. Itt az irányító Juhász
Márk volt. A szettek leginkább
a délelõtt folyamán zajlottak. 

☺
A csarnok melletti parkoló-

ban lehetett kipróbálni egy kü-
lönleges jármûvet, mely egyre
népszerûbb napjainkban: Ez
volt a segway, mely egy kétke-
rekû, botkormánnyal irányít-
ható szerkezet. 

– Gyors, de egyszerû- jelen-
tette ki Lengyel Zoltán, aki fel-
ügyelte a jármûvet. Az elõre
kialakított pályán kellett a ver-
senyzõknek végigmenniük,
színes karikákat gyûjteniük és
meghatározott helyre akaszta-
niuk. Aki elõször állt fel a jár-
mûre még kissé bizonytalanul

kezdett, majd mindenki hamar
beletanult annak irányításába,
végül sor alakult ki a várako-
zók között.

☺
A szabadtéren zajlottak a

kerékpárversenyek, akadály-
pályán. Az stoppert Bálint Ist-
ván kezelte és figyelte, minden
versenyzõ szabályosan halad-
e a pályán végig. A fiatalok kö-
rében volt igazán népszerû el-
foglaltság a bicikli, a részered-
mények javítása érdekében so-
kat gyakoroltak a résztvevõk.

☺
Délután zajlott a sportcsar-

nokban a családi ügyességi
verseny, melynek lebonyolítá-
sát a Paksi Atomerõmû Dolgo-
zóinak Szakszervezete képvi-
selõi, Hanol Zsuzsa, Kállainé
Csilla és Harmath Péter vezet-
tek le. A futamokon labdával,
hullahoppkarikával, „síléccel”,
tekebábuval kellett versenyez-
ni, illetve futni, megelõzni a
másik családot. Külön dicsére-
tet érdemelnek azok a csalá-
dok, ahol kisgyermekek is be-
álltak a küzdelembe, minden
nehézség ellenére. A sportos
életmód, az aktív szabadidõ el-
töltés igen meglátszott a Prágai
családon, akik már gyakorlot-
tan vették az akadályokat és az
elsõ helyet érték el. Prágai Pál
elmondta, rendszeresen
együtt kerékpároznak, falat
másznak, kirándulnak, sport
versenyeken vesznek részt.
Legújabb kedvencük a geo-
cachning, melyet mindenki-
nek, fiatalnak és idõsebbnek
ajánl, legalább egyszer próbál-
ják ki: A kisgyermekeknek kü-
lön öröm megtalálni az elrej-
tett kincseket. 

☺
A nap az összes résztvevõ-

nek tartalmasan telt, kellemes
élményekkel várták az ered-
ményhirdetést, illetve a tom-
bolát. Értékes ajándékok leltek
gazdára. 

A zárószavakat dr. Fogarasi
Attila MVM DSZ ügyvivõ
mondta el. – Az összefogás
sokat jelent a dolgozók szá-
mára és akár komoly munká-
ról, akár kikapcsolódásról
van szó, mint a mai napon,
érezhetjük a baráti, rokoni és
kollegiális kapcsolatok elõ-
nyeit. Bizonyára köztudott,
az új Munka Törvénykönyve
egyenlõ felekként kezeli a
munkavállalókat és a mun-
káltatókat, annak ellenére,
hogy aszimmetria áll fenn.

Az egyenlõtlenséget kiegyen-
líteni csak úgy lehet, ha kol-
lektívaként lépünk fel. Fontos
tudni a dolgozóknak, hol ke-
reshetik a kollektíva lehetõsé-
geit, ennek leglétjogosultabb
formája a szakszervezet. Fi-
gyelnünk kell azokra az ered-
ményekre, melyeket eddig az
érdekvédelmi szervezet elért
és meg kell tudnunk tartani
azokat. A szervezett munka-
vállalók átérzik ennek jelen-
tõségét, tudatni szükséges
mindezt azokkal, akik még
nem tagjai a szakszervezet-
nek. Meg kell értetni a mun-
kavállalókkal, milyen fontos
és elõnyös a kollektív össze-
fogás. A szakszervezet kol-
lektív szerzõdéskötési joga
csak akkor marad fenn, ha
kellõ számban vannak tagja-
ink. A mai rendezvény alkal-
mas volt arra is, hogy felhív-
juk erre is a figyelmet, lépje-
nek be a szakszervezetbe!
Sok sikert, kitartó munkát kí-
vánok a továbbiakban a kép-

viselõknek!- hangsúlyozta az
ügyvivõ.

☺
Gál Rezsõ örömmel vélemé-

nyezte az elsõ családi és sport-
napot, melyet az MVM DSZ
rendezett meg: 

– Szerintem ez egy jó buli
volt. Valamikor a szakszerve-
zeti lét kezdetekor sok olyan
esemény volt, amikor a kollé-
gák, családok megismerték
egymást és közösséggé formá-
lódtak. Szinte már csak köny-
vekbõl tudjuk, hogy a kirándu-
lások, dalárdák és sportprogra-
mok milyen fontosak voltak. A
római parton régen nagy vízi
élet is volt, melynek lehetõsé-
ge nekünk, MVM-eseknek
most is megvan. Ezeket a ha-
gyományokat, a közös játék és
mozgás örömét elevenítettük
fel úgy, hogy közben szakszer-
vezetrõl, kollektív szerzõdés-
rõl és a tagság fontosságáról is
tudtunk beszélni. 

☺
Gulyás Krisztián is értékelte a

rendezvényt és levonta a tanul-
ságokat:

– Szerintem jól sikerült a ren-
dezvény. 

Kettõszázötvenöten regiszt-
ráltak és végül kettõszázhu-
szonheten jöttek el, annak el-
lenére, hogy esõs napra lehe-
tett számítani, ez nagyon jó.
Nagyon örültem a sok résztve-
võnek, sokan kipróbálták
mind a tizenegy sportágat, az
összes korosztályból jelent-
keztek versenyre, ezért több
sportágban, négy kategóriá-
ban is tudtunk versenyeket in-
dítani. 

A legfiatalabbaktól az idõseb-
bekig mindenki sportolt. Dél-
utánra még a fiatalokon is lát-
szott a fáradtság. A gyerekek is
láthatóan jól érezték magukat a
gyerekprogramokon. Különö-
sen egy interaktív népi játék az
egérreptetés tetszett nekik,
amit Gál Anikó és Juhász Ildikó
segített megrendezni. Mindjárt
a rendezvény utáni estén kap-
tam pozitív visszajelzéseket a
vendégektõl telefonon, sms-
ben, hogy jól érezték magukat,
jó volt a szervezés és szeretné-
nek legközelebb is eljönni. El-
mondták, örülnének, ha minél
többször lenne ilyen családi
sportnap. Ezek után úgy ér-
zem, megérte a sok fáradtsá-
got, energiát, idõt belefektetni a
szervezésbe. A pozitív vissza-
jelzések motiválnak engem és
Kádi Tündét is – aki a legtöbbet
segített nekem a szervezésben
– abban, hogy ha a lehetõségek
adottak lesznek, rendezzünk is-
mét legalább ilyen jó, vagy még
jobb családi és sportnapot. 

Nagyon hasznos volt olyan
szempontból is a rendezvény,
hogy többen beléptek a szak-
szervezetbe, volt, aki már ott a
helyszínen. 

Szeretném megköszönni
mindenkinek, aki segített ne-
kem abban, hogy ilyen jól sike-
rült az I. MVM DSZ családi
sportnap.

Az MVM DSZ családi és
sportnap minden évben meg-
rendezésre kerül majd, a szer-
vezõk remélik, hogy egyre
több résztvevõvel, mely hagyo-
mányt teremt majd a társaság
dolgozói körében. Lóczy E.
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Az E.ON pozsonyi e-töltõállomásának átadásával megszü-
letett a Pozsony-Budapest-Bécs elektromos sztráda.

Rohamléptékben gyûrûzik be Európába a jövõ autózási trend-
je, és nem ismer határokat: szeptember 19-én adták át az
E.ON szlovákiai leányvállalata, a Západoslovenská energetika
és az osztrák EVN együttmûködésében Szlovákia elsõ elektro-
mos töltõállomását Pozsonyban. Budapestrõl Gyõr és Moson-
magyaróvár érintésével immár északi szomszédjainkhoz is
utazhatunk elektromos autóval.

„Az elsõ lépés a nemzetközi kapcsolatteremtésben már megtör-
tént, a Budapest-Bécs összeköttetés megteremtésével. Most adjuk
át a Budapest-Balaton e-sztrádát, ezután pedig a Pozsony-Bu-
dapest-Bécs háromszögben teremtjük meg az elektromos mozgás
lehetõségét” - hangzott el Eric Depluet vezérigazgató ígérete nyá-
ron az E-Balaton töltõállomás hálózat siófoki átadóján. Az E.ON
csoport elõremutatása példaértékû, hiszen alig 5 hónap leforgása
alatt valósította és építette ki a három fõváros közötti elektromos
töltõállomás hálózatot.

Az E.ON célja nem más, minthogy a következõ évtizedekre elõ-
re jelzett e-autózás infrastruktúráját megteremtse és a jármûvek
töltéséhez komplex szolgáltatást nyújtson. Az utóbbi év esemé-
nyeibõl azonban jól kirajzolódik, hogy a vállalat egy országokon
átívelõ programot alkotott, melyben az e-mobilitás terén végrehaj-
tott innovatív ötleteivel megszüntette a Magyarország, Ausztria és
Szlovákia közötti technológiai határokat. A környezettudatosság
mellett a turisztikai szempontok is fontosak, hiszen az autók tölté-
si ideje alatt a pozsonyi útvonalon található töltõállomások városai,
mint Gyõr, Mosonmagyaróvár és Tata sok érdekes látnivalót kínál.

A VIBRAT-e projektrõl
A VIBRAT-e projekt a szlovákiai E.ON, vagyis Západoslovenská
energetika és Alsó-Ausztria energiaszolgáltatója, az EVN között
jött létre azzal a céllal, hogy Bécs és Pozsony között e-töltõállomás
hálózatot létesítsen. Az elsõ lépést a júniusban átadott bécsi gyors-
töltõ jelentette, a ma átadott pozsonyi kúttal pedig immár a teljes
régióban lehetõvé teszi az elektromos jármûvek használatát.

(forrás: eon-hungaria.hu) 

– A magyar energiastratégia három pillére a
teljesítmény növelése, a jelenlegi atomerõ-
mû mûködési idejének meghosszabbítása,
illetve a hagyományos energiahordozók, a
nukleáris energia és a megújuló energiafor-
rások arányának kialakítása - jelentette ki
Kovács Pál, az NFM energetikáért felelõs
helyettes államtitkára Prágában az orosz
atomenergetikai cég, a Roszatom által ren-
dezett konferencián október 10-én. 

A rendezvény meghívottjai elõadásokat tartot-
tak az európai államok nukleáris stratégiájáról.
Továbbá az oroszországi AKME Engineering
számos megállapodást kötött olyan csehorszá-
gi cégekkel valamint a Ganz EEG-vel, melyeket
bevon az SVBR-100 típusú, 1000 MW teljesít-
ményû atomerõmûvek tervezésébe és építésé-
be Oroszország és más országok területén.

A konferencián elhangzott, hogy az AKME
Engineering atomreaktorok külföldi építését is
tervezi, valamint olyan megbízható külföldi
partnereket keres, akik magas minõségben és
versenyképes áron tudnak berendezéseket
gyártani az SVBR-100 típusú atomerõmûvek-
hez.

Kirill Komarov, a Roszatom nemzetközi üz-
leti és fejlesztési részlegének fõigazgató helyet-
tese a cég jövõbeni szerepérõl és terveirõl be-
szélt. 

– Meggyõzõdésünk, hogy az elõzõ évi elõre-
jelzések ellenére nem zárul le az atomerõmûvi
blokkok építésének folyamata, illetve létrehoz-
ható egy arányos energiamix. Az utóbbi idõ-
ben cégünk tizenkét új blokkot állított üzembe
és úgy véljük, a most és jövendõben kötött
szerzõdéseink tükrözik a partneri együttmû-
ködést, a bizalmat egymás iránt. A jelen konfe-
rencián a Roszatom és számos európai vállalat
összesen negyvenhárom millió euró értékben
kötött szerzõdéseket. Külön öröm számunkra,
hogy magyarországi cég is bekapcsolódik az
innovációba, illetve, hogy a projekt nemzetkö-
zi kiterjedésû. 

Az elõadásokat követõ sajtótájékoztatón
Kirill Komarov kifejtette véleményét a magyar
telephelyû Ganz EEG-rõl, mely szerint ez a cég
az egyik legfejlettebb az érintett projektben és
az orosz cég más, magyar cégek felé is nyitott.
Külön örömét fejezte ki abból a szempontból,
hogy a tudományos együttmûködés soha nem

szakadt meg az orosz és magyar fél között,
mely kapcsolatot folytatni kívánják a jövõben
is. 

A fórum fõ feladata annak megválaszolása
volt, miként alakul, alakulhat a nemzetközi
atomenergia politika a jövõben. Jukka Laakso-
nen, a Roszatom Overseas elnökhelyettese be-
mutatta az európai államok jelenlegi és terve-
zett atomenergia politikáját: Egyes államok-
ban tervben vagy folyamatban vannak új blok-
kok építése idõkorlát nélkül, más államokban
nem terveznek, a kirívó Európában ezen a té-
ren Németország, mely minden atomerõmûvét
bezárni tervezi 2022-ig. Stanislav Kázecky, a
Cseh Ipari Szövetség alelnöke a csehországi
helyzetet mutatta be. Az országban nagyobb
az energiaigény, mint az európai átlag, de az
atomenergiától való függõség a legalacsonyabb
itt. Kihasználható a fejlett technológiák alkal-
mazása, tervben van két új blokk építése
Temelinben. Csehország is elfogadja a szén-di-
oxid-kibocsátás csökkentésének feladatát, de
nem a versenyképesség rovására - jelentette ki
Kázecky. 

Kovács Pál elõadásában tájékoztatta a részt-
vevõket, hogy Magyarország 2020-ig szeretné
megemelni energiatermelõi kapacitását, a terv
szerint a jelenlegi atomerõmû bezárásával
egyidõben indulhatnak az új blokkok,  az
üzemidõ hosszabbításának engedélye ez év
végéig várat magára. Pavel Severa, a szlovák
atomerõmû beruházások részlegének igazga-
tója a szlovákiai helyzetet mutatta be, melybõl
kiderült, hogy az ország nagyban függ az im-
porttól, melyet csökkenteni kell. Ehhez hozzá-
járul a Mohi-i Atomerõmû 3. és 4. blokkjának
befejezése a jövõben, továbbá szükséges ki-
használni az összes hazai forrást és nyers-
anyagot. Szlovákia úgy tervezi, hogy a jövõben
az energiamix alapját az atomenergia fogja ké-
pezni, illetve az észak-déli kapcsolati sztráda
része lesz Magyarország is.

Kovács Pál a konferencia elõtt nyilatkozott a
„forró drót”-nak.
– Államtitkár Úr! Mi a magyar vonatkozása
az Atomex Fórumnak?

– A magyar nemzeti energiastratégiában
megfogalmazódott, hogy az atomenergia hosz-
szú távon nagyon fontos eleme a hazai ener-
giamixnek. Mivel a régióból számos tagország

és szállító jelen van a fórumon, melyek megha-
tározóak az iparágban, kiderül, õk milyen meg-
oldásokat tudnak ajánlani ez ügyben. Fontos
tudni számunkra, hogy a régió államai miként
számolnak a nukleáris energiával, hiszen olyan
események történtek az elmúlt idõszakban,
melyrõl elsõ pillantásra úgy véltük, változtat-
hat a jelenlegi irányvonalon. Már a tegnapi na-
pon kötött jelentõs szerzõdések az orosz és a
közép-európai cégek között, illetve a Nemzet-
közi Atomenergia Ügynökség és más nemzet-
közi szervezetek hivatalos álláspontja is azt
mutatja, hogy az atomenergia továbbra is jelen-
tõs szerepet tölt be az energiastratégiákban.
Ezekbõl a véleményekbõl mi magyarok levon-
juk a következtetéseket és megalkotjuk a saját
álláspontunkat - hangsúlyozta Kovács Pál.

Az Atomex Európa Fórum második alka-
lommal került megrendezésre, melynek részt-

vevõi kormányzati képviselõk voltak, a nukle-
áris energiaipar jelentõs európai gyártói és be-
szállítói, az atomenergia ipar vezetõ vállalatai-
nak képviselõi, illetve a média.

Magyar vonatkozásban jelentõs esemény
volt Vincze Bálint, az MVM Paksi Atomerõmû
Zrt. tipográfusának természetfotó kiállítása is
a fórumon. A galéria bemutatása - miként
elõzõleg Moszkvában - a Roszatom szakszer-
vezete és a Paksi Atomerõmû Dolgozóinak
Szakszervezete (PADOSZ) között kialakult
együttmûködés eredményeként valósult meg.
Kiemelendõ, hogy a képek az atomerõmû
közvetlen és közvetett környezetének flóráját
és faunáját mutatják be - miként él együtt
erõmû és természet. A Genuin címû tárlat
nagy tetszést aratott a fórum résztvevõi köré-
ben, melyet a természetfotós mutatott be a
résztvevõknek. 

Lóczy

A Magyar Mérnöki Kamara (MMK) a Viseg-
rádi Együttmûködés (V4) országok mérnöki
kamaráinak és mérnökszervezeteinek köz-
remûködésével nemzetközi energetikai kon-
ferenciát rendezett 2012. október 4-én Buda-
pesten, a Duna Palotában. A konferenciát tá-
mogatta a Külügyminisztérium, a Nemzeti
Fejlesztési Minisztérium és a V4 Alap. 
Fõvédnökei dr. Martonyi János külügymi-
niszter és Németh Lászlóné nemzeti fejleszté-
si miniszter voltak. 

A konferencia céljaként fogalmazta meg bemu-
tatni a V4 országok közös érdekeit és lehetõsé-
geit az energetika területén, az EU energiapoli-
tikák fényében. Terítékre került az ellátásbiz-
tonság, az energetika és a térség gazdasági fel-
zárkózásának kölcsönhatása, valamint a V4 or-
szágok természeti és humán erõforrásai. A Ma-
gyar Mérnöki Kamara rendezvényének különle-
gessége - az idõszerûség mellett - az, hogy a V4
országok közös érdekeit és szakpolitikai együtt-
mûködését helyezi a középpontba. 

Néhány hazai elõadó és elõadásának témája:
Kovács Pál klíma- és energiaügyekért felelõs

államtitkár (NMF) nyitó elõadásában kiemelte:
„A megújuló energia nem válthatja fel, de nem
is helyettesítheti a többi energiahordozót az
uniós kibocsátás-csökkentési célok elérésekor.
A zöldenergia nagyarányú felhasználása nehe-
zen kezelhetõ feladatokat jelent a villamos-
energia-rendszer biztonságos üzemeltetése és
a folyamatos energiaellátás szempontjából.
Magyarországon a kézenfekvõ megoldás a tisz-
ta és megbízható nukleáris energia további
használata.”

Stróbl Alajos, rendszerirányítási fõmérnök,
PÖYRY Erõterv Zrt.: Erõmûépítések Európában,

Nagy Sándor, vezérigazgató-helyettes, MVM
Magyar Villamos Mûvek Zrt., a Paks II.: A nuk-
leáris erõmû kapacitás bõvítése Magyarorszá-
gon,

Tihanyi Zoltán, rendszerirányítási és nem-
zetközi kapcsolatokért felelõs vezérigazgató-
helyettes, MAVIR Magyar Villamosenergia-ipari
Átviteli Rendszerirányító ZRt.: A V4 országok
együttmûködése a villamos hálózatok fejleszté-
sében és üzemeltetésében. (F.E.)

A V4-eknek össze kell fogniuk

Nagy Sándor ismertette a két tervezett paksi blokknak a meglévõk-
nél kedvezõbb paramétereit

Tihanyi Zoltán
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Kovács Pál elõadást tart, mellette Kirill Komarov
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RÉGIÓS EGYÜTTMÛKÖDÉS 
KELL

Erõs régiós együttmûködés kell az energetikában,
hiszen a közös problémákat csak jól mûködõ integ-
rált energiapiac létrehozásával lehet megoldani -
mondta Kovács Pál, a Nemzeti Fejlesztési Miniszté-
rium klíma- és energiaügyekért felelõs államtitkára
október 4-én Budapesten, A következõ 40 év, az EU
energia célkitûzéseinek kelet-európai elõmozdítása
c. konferencián. Kovács Pál úgy fogalmazott, hogy
a kelet-közép-európai piacoknak és kormányoknak
fel kell ismerniük, az együttmûködés kulcsfontos-
ságú az árstabilitás, a forrásdiverzifikáció és az ellá-
tásbiztonság megteremtéséhez.

PAKS MINDENBEN MEGFELEL
Az Európai Bizottság 2012. október 4-én közle-
ményt adott ki az Európai Unióban található atom-
erõmûvek kockázati és biztonsági értékelésérõl, az
ún. stressz-tesztrõl. A közlemény áttanulmányozá-
sa után az Országos Atomenergia Hivatal (OAH) a
közleményben szereplõ értékelés bizonyos vonat-
kozásával kapcsolatban eltérõ véleményt adott. Az
OAH hangsúlyozni kívánja, hogy a szakértõi érte-
kezésrõl készült zárójelentés - amelyet mind az Eu-
rópai Nukleáris Biztonsági Hatóságok Csoportja
(ENSREG), mind pedig a Bizottság 2012. április 26-
án egyetértõen aláírt - kimutatta, a biztonság szín-
vonala egészében véve jó, Európában egyetlen
atomerõmû azonnali bezárására sincs szükség. Az
OAH továbbá azt is ki kívánja emelni, hogy az
egyes telephelyekre egyedi módon jellemzõ (és a
közleményben utólag azonosított) kérdések kezelé-
se a tagországok Nemzeti Cselekvési Tervei alapján
történik majd, és maga a stressz-teszt folyamat tisz-
tázta, hogy a nukleáris biztonság, s az azt javító in-
tézkedések és mechanizmusok folyamatosan fej-
lõdnek.
A stressz-teszt eredményei azt mutatták, hogy a
Paksi Atomerõmû megfelel a legszigorúbb bizton-
sági ajánlásoknak. 

(Forrás: kormany.hu)

E-TÖLTÕK A MAMMUTBAN
Egy-egy elektromos töltõállomás nyílt a budapesti
Mammut bevásárlóközpont mindkét parkoló-
garázsában a Mammut Zrt. és az ELMÛ Nyrt. kör-
nyezetbarát beruházásaként. A környezettudatos
autótulajdonosok kiszolgálása érdekében a feltöltés
és a parkolás két órán keresztül ingyenes lesz
2013.december 31-ig. 

EURÓPAI SZÉLERÕMÛ-CSÚCS
Európa eddigi legnagyobb szélerõmû-parkjának
eddig a skóciai Whitelee számított, 539 MW-tal.
Most 540 MW beépített teljesítményre növekedett
egy új turbina üzembe helyezésével a romániai Fe-
kete-tenger partján a Cseh Energetikai Mûvek
(CEZ) által felépített Fantanele-Cogeleac szélerõmû
teljesítménye. A park építése az év végéig befejezõ-
dik, a végsõ beépített teljesítmény el fogja érni a
600 MW-ot.

GÁZT IS TILOS
Irán elleni újabb büntetõintézkedésekrõl döntöttek
október 15-én az Európai Unió tagországainak kül-
ügyminiszterei. A büntetõintézkedésekkel többek
között megtiltották az olaj után az EU és Irán közöt-
ti gázkereskedelmet, az élelmiszereket és az orvosi
felszereléseket érintõ kifizetések kivételével. Tilos
alumíniumot és grafitot szállítani a perzsa állam-
nak, mert ezek a nukleáris technológiák alapanya-
gai közé tartoznak.

KVANTUMFIZIKUSOK KAPTÁK
A francia Serge Haroche és az amerikai David J.
Wineland kapta megosztva az idei fizikai Nobel-dí-
jat kvantumfizikai kutatásaikért - jelentették be ok-
tóber 9-én a Svéd Királyi Tudományos Akadémián
Stockholmban. A bizottság indoklása szerint a két
tudós "a kvantumfizikai kísérletezés új korszaka
elõtt nyitotta meg az utat azzal, hogy demonstrál-
ták az egyedi kvantumrészecskék - azok tönkretéte-
le nélkül - közvetlen megfigyelhetõségét".
Tudományos munkásságuk, áttörést jelentõ mód-
szereik lehetõvé teszik, hogy ez a kutatási terület
megtegye legelsõ lépéseit egy szupergyors, kvan-
tumfizikán alapuló számítógép megépítése felé.

ENERGIAPOLITIKAI 
HÉTFÕ ESTÉK

Az Energiapolitikai Hétfõ Esték következõ, no-
vemberi elõadását dr. Szabó György tartja Legen-
dák és a valóság a makói gázkincsrõl címmel, no-
vember 12-én, 17 órai kezdéssel a Budapest V., Ve-
res Pálné u. 10. sz. alatt, az elsõ emeleti helyiség-
ben. A rendezvényre a téma iránt érdeklõdõket hív-
ja és várja az Energiapolitika 2000 Társulat.
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Az MVM Csoport a kedvezõtlen
európai gazdasági környezet
ellenére is bõvíti kapacitásait.
Az integrált nemzeti energeti-
kai társaságcsoport további be-
ruházásokat is tervez, amely-
hez sok tehetséges fiatalra van
szüksége. A társaságcsoport
célja, hogy a „jövõ munkáltató-
jává” váljon, ezért a tavaszi ál-
lásbörze után megrendezett
Corvinus Karrierexpo-n is vár-
ta a hallgatókat.

A Corvinus Karrierexpo-n az ér-
deklõdõ fiatal szakemberek az
MVM Csoport konkrét állásaján-
latai mellett megismerhették a
cégcsoport tevékenységét, vala-
mint a hazai energiarendszerben
betöltött szerepét is. A nemzeti
tulajdonú, regionálisan is meg-
határozó, integrált energetikai
társaságcsoport perspektívát
nyújt azoknak a friss diplomá-

soknak, akik egy stabil, de dina-
mikusan növekvõ vállalatnál
szeretnének dolgozni. 

„Az MVM Csoport nagy kihívá-
sok és dinamikus fejlõdés elõtt áll,
amelyhez nélkülözhetetlen a fiatal
munkaerõ. Fontos kezdeménye-
zésünk a társaságcsoport 2011-
ben megindult gázpiaci szerepvál-
lalása, illetve a Paksi Atomerõmû
bõvítésének elõkészítése, amely
az évszázad legnagyobb ipari be-
ruházása lehet, és a nyáron alakult
MVM Paks II. Atomerõmû Fejlesz-
tõ Zrt. feladata. Az MVM Csoport
regionális szinten is meghatározó
szereplõvé kíván válni, ezen tö-
rekvések megvalósításához szük-
ségünk van a jövõ szakembereire
is” - mondta Baji Csaba, az MVM
Magyar Villamos Mûvek Zrt. el-
nök-vezérigazgatója. 

Az MVM Csoport stabil hátte-
ret és lendületes, hosszú távú
karriert biztosít dolgozói számá-

ra. Az iparág legvonzóbb vállalat-
csoportjává kíván válni, kiemel-
kedõ képességû és ambiciózus
jelentkezõket keresi. A „jövõ
munkáltatója” a Budapesti Corvi-
nus Egyetemen elsõsorban pénz-
ügyi, kontrolling, logisztika terü-
leteken keres új munkaerõt, de
kiemelten kezeli a mûszaki, az
informatikai, a minõségbiztosí-
tás, a HR, a telekommunikációs
és a beszerzési területeket is. Az
érdeklõdõk akár személyesen is
átnyújthatták önéletrajzukat az
MVM karrierstandján. 

Az MVM Csoport sikeres, nem-
zeti tulajdonú, regionális szinten
is meghatározó, integrált energe-
tikai társaságcsoporttá kíván vál-
ni, amelynek mûködése lefedi a
hazai energiarendszer teljes verti-
kumát. Erõmûvein keresztül ak-
tív szereplõje az energiatermelés-
nek, kiaknázva a megújuló ener-
giaforrásokat is. Tulajdonosa a

nagyfeszültségû villamos háló-
zatnak és a villamosenergia-rend-
szer irányítását végzõ társaság-
nak, valamint kereskedõ cégei ré-
vén a megtermelt áram nagyfo-
gyasztókhoz illetve kis- és közép-
vállalkozásokhoz történõ eljutta-
tásában is részt vesz. A cégcso-
porthoz tartoznak a hazai áram-
tõzsdét, illetve a szervezés alatt
álló gáztõzsdét mûködtetõ társa-
ságok is. Az MVM Csoport a táv-
közlési szegmensben, illetve 2011
óta a földgáz nagykereskedelmi
piacon is jelen van. Tagjai között
megtalálhatók a különféle mûsza-
ki (mérnökiroda, távvezeték épí-
tõ, üzemeltetõ), valamint ügyvi-
teli (pénzügyi, informatikai)
szolgáltatásokat nyújtó vállalatok
is. Az MVM Csoport befektetései,
illetve üzletrészei révén a régió el-
látásbiztonságát szavatoló föld-
gázszállítás területén is jelentõs
szerepet tölt be.

Munkaértekezlet zajlott a
Magyar Villamosenergia-ipa-
ri Átviteli Rendszerirányító
ZRt., a BM OKF Országos
Iparbiztonsági Fõfelügyelõ-
ség képviselõi és a megyei
iparbiztonsági fõfelügyelõk
részvételével október 9-én a
MAVIR ZRt. székházában. 

A munkaértekezlet célja egymás
kölcsönös tájékoztatása és a ha-
tékony együttmûködés kialakítá-
sa volt annak érdekében, hogy az
alapvetõ és létfontosságú villa-
mosenergia-felhasználók besoro-
lása minél eredményesebben va-
lósulhasson meg, valamint a ro-
tációs kikapcsolási rendet (RKR)
határidõre, gördülékenyen meg
lehessen újítani.

Kovács Gábor, a MAVIR ZRt.
átviteli vezérigazgató-helyettese
köszöntõjében általános tájékoz-
tatót adott a cég tevékenységérõl
és mûködésérõl, ennek kereté-
ben bemutatta a vállalat három

fõ feladatát - a rendszerirányítási,
az átviteli és a piacmûködtetési
területet. Kapás Mihály, az orszá-
gos diszpécser szolgálat vezetõje
röviden ismertette a rendszerirá-
nyítás feladatát, mûködését és a
beavatkozás lehetõségeit annak
érdekében, hogy az országos
energiarendszer teljesítmény-
egyensúlya fenntartható legyen.
Almási Kristóf, a hálózati opera-

tív szolgálat vezetõje a fogyasztó-
kat érintõ korlátozó eszközökrõl
beszélt. Dr. Bognár Balázs tûzol-
tó alezredes, a BM OKF Kritikus
Infrastruktúra Koordinációs Fõ-
osztály vezetõje arról tájékoztat-
ta a résztvevõket, hogy a létfon-
tosságú rendszerek és létesítmé-
nyek azonosításáról, kijelölésé-
rõl és védelmérõl szóló törvény
tervezetét októberben tárgyalja

az Országgyûlés. Ehhez kapcso-
lódóan a BM OKF - a belügyi
szervekkel egyeztetetten - elké-
szítette a törvény végrehajtási
kormányrendeletét, amelyet a
kabinet novemberben tárgyal. El-
mondta továbbá, hogy az alapve-
tõ és létfontosságú villamosener-
gia-felhasználók besorolási
szempontrendszere megújult, és
hamarosan megszületik a BM
OKF fõigazgatójának ehhez kap-
csolódó módosított intézkedése
is. 

Az elõadások után a résztve-
võk munkaülés keretében megvi-
tatták az aktuális feladatokat,
majd megtekintették a rendszer-
irányítói vezérlõtermet. A részt-
vevõk egyetértettek abban, hogy
a találkozó nagyban segíti a vé-
dett villamosenergia-fogyasztók
kijelölésével kapcsolatos felada-
tok végrehajtását.

Gorda Éva 
Tanácsos
BM OKF

2012. szeptember 19-23. között hazánkba lá-
togatott Dr. Hashim Yamani õexcellenciája, a
szaúdi Abdullah Király Nukleáris és Megúju-
ló Energiák Központjának elnöke és vezetõ
beosztású szakemberei. A szaúdi delegáció
magyarországi látogatásának az volt a célja,
hogy megismerkedjenek a magyar nukleáris
iparban, illetve nukleáris kutatás-fejlesztés-
ben részt vevõ szervezetek munkájával, és a
kölcsönös együttmûködés lehetõségeivel. Ko-
vács Pál, a Nemzeti Fejlesztési Minisztérium
klíma- és energiaügyi államtitkára közölte,
hogy a közeljövõben körvonalazódnak azok
a területek, ahol Szaúd-Arábia és Magyaror-
szág együtt tud mûködni nukleáris ipari kér-
désekben.

A négynapos program részeként tárgyaltak
Németh Lászlóné nemzeti fejlesztési minisz-
terrel, Kovács Pál államtitkárral, megtekintet-
ték a BME Nukleáris Technikai Intézet oktató-
reaktorát, tájékoztatást kaptak a magyar kuta-
tási programról Pálinkás József, a Magyar Tu-
dományos Akadémia elnökétõl, valamint ta-
lálkoztak Baji Csabával, az MVM Magyar Vil-
lamos Mûvek Zrt. elnök-vezérigazgatójával és
dr. Rónaky Józseffel, az OAH fõigazgatójával.

Dr. Hashim Yamani elmondta, hogy a sza-
údi energiatermelés jelenleg száz százalék-
ban az olajtól függ, ezen szeretnének változ-
tatni. Az olaj mellett a nukleáris energiára és
a megújuló energiaforrásokra is szeretnének
támaszkodni a jövõben. Ehhez a tervhez
nemzetközi partnerekre van szükség, és re-
mélik, hogy Magyarország segíteni tudja a
szaúdi törekvéseket. Hozzátette, hogy egye-
bek mellett az oktatásban, illetve kutatás-fej-

lesztésben is együtt tud majd dolgozni a két
ország. Emellett a technológia beszerzés, il-
letve beruházások területén is megindulhat
az együttmûködés.

A budapesti egyeztetés során a szaúdi Ab-
dullah Király Nukleáris és Megújuló Energiák
Központja részérõl ismertette azt a tervet,
amellyel Szaúd-Arábia a jelenlegi, olajra ala-
pozott energiaellátástól a fenntartható ener-
giatermelés felé fordul. A Magyar Tudomá-
nyos Akadémia kutatóintézeteinek munka-
társai bemutatták azokat a kapacitásokat és
lehetõségeket, amelyekkel Magyarország
rendelkezik. 

Szeptember 21-én látogatták meg a Paksi
Atomerõmûvet, ahol Kovács Pál államtitkár
mellett Hamvas István vezérigazgató, Bognár
Péter humán igazgató, Volent Gábor biztonsá-
gi igazgató és Németh Gábor nukleáris szak-
tanácsadó fogadta a vendégeket a Karbantar-
tó Gyakorlóközpontban (KGYK). Itt prezentá-
ció keretén belül tájékoztatást kaptak az
Atomerõmû meghatározó szerepérõl az or-
szág energiastratégiájában, a termelési ada-
tokról, a fizikai védelemrõl, valamint a szak-

emberek képzésérõl és utánpótlásáról. A
KGYK megtekintése után üzemi területen
folytatódott a program. Bemutatásra került a
3-4. blokki reaktorcsarnok, a 4. blokki ve-
zénylõterem és a melegvizes csatorna. Az idõ
rövidsége miatt nem került már sor a Bá-
taapátiban lévõ kis és közepes aktivitású hul-
ladéktároló megtekintésére, de az RHK Kft.
ügyvezetõ igazgatója, dr. Kereki Ferenc pre-
zentáció keretén belül adott tájékoztatást a
hulladéktároló biztonságos mûködésérõl. A
pénteki látogatást követõen Budapestre tért
vissza a delegáció.

Magyarország az elmúlt egy évben is erõsí-
tette az oktatás és a szakemberek utánpótlása
terén a nemzetközi együttmûködést. Sikeres
oktatási programokkal bizonyította, hogy a
békés célú atomenergiát alkalmazó országok
miként tudnak további szakmai támogatást
nyújtani az atomenergia alkalmazását terve-
zõ tagállamok részére. Erre jó példa a ma-
gyar-vietnami szakemberképzési program, il-
letve a jelenleg körvonalazódó együttmûkö-
dés Szaúd-Arábiával.

Laszlóczki Ivetta
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Energetikai
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Megújuló energetikai rendszert
épített az MVM Magyar Villamos
Mûvek Zrt. a Magyar Sclerosis
Multiplexes Betegekért Alapítvány
nyíregyházi Nappali Ellátó Intéze-
tében. A környezetbarát szolár pa-
rabolával a mozgáskoordináció
fejlesztését segítõ vízi tornához
használt medence vizét melegítik
majd Magyarország egyetlen, kife-
jezetten a szklerózis multiplexes
betegek speciális igényeire sza-
bott, emeltszintû központban.

„Egy sikeres, eredményes, in-
tegrált nemzeti energetikai társa-
ságcsoportnak, a nemzetgazdaság
meghatározó szereplõjének az
össztársadalmi célok, így a bete-
gek és rászorulók támogatásából
is ki kell vennie a részét” - mondta
Baji Csaba, az MVM Magyar Villa-
mos Mûvek Zrt. elnök-vezérigaz-
gatója. „Büszkék vagyunk rá,
hogy már a kilencedik intézmény-
nek segítünk magyar fejlesztésû,
környezetbarát technológiával op-
timalizálni energiafelhasználását
és csökkenteni a költségeit. Így ha-
zánk egyetlen, a szklerózis multip-
lexes betegek különleges igényei-
nek megfelelõ intézetében a szak-
emberek a rehabilitációra kon-
centrálhatnak, a felszabaduló for-
rásokat pedig további példamutató
fejlesztésekre fordíthatják.”

A sclerosis multiplex (szkleró-
zis multiplex, SM) a központi ideg-
rendszer autoimmun eredetû idült
gyulladásos betegsége, az egyik

leggyakoribb neurológiai betegség
a fiatal felnõttek körében. A válto-
zatos tüneteket produkáló, „ezer-
arcú” kór pontos oka ismeretlen,
és meggyógyítása egyelõre nem le-
hetséges, ezért a betegek számára
a terápia mellett kulcskérdés a
megfelelõ rehabilitáció. Magyaror-
szágon hozzávetõleg 8 ezer csalá-
dot érint az SM betegség, megfele-
lõ kezelés és rehabilitáció mellett a
betegek többsége sokáig teljes, ak-
tív életet élhet.

Magyarországon a Magyar Scle-
rosis Multiplexes Betegekért Ala-
pítvány (MSMBA) tartja fenn az
egyetlen, kifejezetten a szklerózis
multiplexes betegek speciális igé-
nyeire szabott emeltszintû „Nap-
pali Ellátó Intézetet”. A nyíregyházi
központot nemrégiben egy EU-s
pályázat támogatásával bõvítették,
így a nappali ellátottak száma 45
fõre nõtt. Az Alapítvány végleges
célja, hogy bentlakásos rehabilitá-
ciós intézetet alakítson ki, amelyet
az ország bármely részérõl igény-
be vehetnek a betegek.

Támogatási programja kereté-
ben az MVM hazai fejlesztésû és
gyártású, környezetbarát, szolár-
parabola elven mûködõ napener-
gia-hasznosító berendezéseket
adományoz szociális, egészség-
ügyi és oktatási intézményeknek.
Az MSMBA nyíregyházi Nappali
Ellátó Intézetében a kilencedik
ilyen projekt valósult meg.

A napkollektorokkal a támoga-
tott intézmények ko-
moly energia-megtaka-
rítást érhetnek el: az
MVM Csoport óbudai
székházának tetején te-
lepített négy szolár pa-
rabolával 2011-ben kö-
zel 3000 köbméterrel
csökkentette földgázfo-
gyasztását. Az MSMBA
nyíregyházi Nappali
Ellátó Intézetében a
szolár parabolával a ví-
zi tornához használt
medence vizét melegí-
tik majd megújuló
energiával.

Az újonnan belépõ munkavállalók számára
2008-ban bevezetett, a MAVIR mûködésének és
értékeinek általános megismertetését célzó Ori-
entációs Nap 2011-tõl új formában, évente két
alkalommal kerül megrendezésre. Idén lehetõ-
séget biztosítottunk kollégáinknak, hogy egy
szakmai nap keretén belül betekintést nyerhes-
senek egy MAVIR alállomás és vezetékfelü-
gyelõség életébe.
Az idei Orientációs napok keretében szerve-
zett Szakmai napon közel negyven új mavi-
ros munkavállaló vett részt. Az október 16-i
alállomás látogatástól még a borult, esõs idõ
sem tudta eltántorítani a szervezõket és a
szakmai tudásuk bõvítése vagy megerõsítése
céljából érkezett kollégákat.

A Göd 400/220/120 kV-os Alállomáson Kovács
Csaba alállomási szolgálatvezetõ és Csipai An-
tal HÜSZ vezetõ elektrikus fogadta, majd - a te-
repszemle elõtt - üzembiztonsági szabályokkal
és védõsisakkal látta el a MAVIR új kollégáit.
Ezt követõen bemutatták az alállomást, megis-
mertették a „küldöttséget” a különbözõ fe-
szültségszintû távvezetékek villamosenergia-
rendszerben betöltött szerepével, a nagyfe-
szültségû kapcsolókészülékek, transzformáto-
rok, söntfojtók mûködésével, a zajvédõ falak
és a reléházakban lévõ digitális védelmi, irányí-
tástechnikai és elszámolási mérõ berendezé-
sek funkciójával. 

A szakmai program második felében a hang-
és képeffektusok vették át a szerepet. A jelenlé-
võk - az üzemviteli terület által végzett diag-
nosztikai tevékenység szemléltetésére - 120 kV-
os megszakító diagnosztikai mérés és
hõkamerás diagnosztikai mérés szem- és fülta-
núi lehettek. Jánosi Ferenc, az Állapotismereti
és Karbantartási Osztály munkatársa elmond-

ta, hogy a bemutatott megszakító diagnosztikai
mérés a jelenleg alkalmazott legkorszerûbb el-
járás, melynek célja az átviteli hálózat mûköd-
tetésében kiemelt fontosságú szerepet betöltõ
nagyfeszültségû kapcsolókészülékek, a meg-
szakítók állapotának felmérése. A bemutató
résztvevõi a megszakító mûködtetésével járó
hanghatás kíséretében testközelbõl érezhették
át, hogy milyen dinamikai erõhatásokkal is jár
ennek a berendezésnek a mûködése. A
hõkamerás diagnosztikai mérés, vagyis a ter-
movíziós vizsgálat hanghatás nélküli, de látvá-
nyosabb volt a korábbi bemutatónál. A hõka-
mera segítségével a kollégák saját szemükkel
láthatták, hogy az elektromos árammal átjárt
vezetõkön hõ képzõdik, ami az adott vezetõt
vagy berendezést melegíti. A hõkamera nagy
segítséget nyújt az esetlegesen kialakuló káros
vagy veszélyes melegedési helyek felkutatásá-
hoz. A bátor vállalkozók ezt a vizsgálati mód-
szert próbálhatták ki a bemutató alatt, az egyik
üzemelõ 400/120 kV-os nagytranszformátor
„infraszemmel” való megtekintése során. A ka-
merával való ismerkedés közben kiderült, hogy
tényleg nem csak az árammal átjárt berendezé-
sek sugároznak ki hõt magukból…

A bemutatók itt nem értek véget. Az eredeti
tervek szerint külsõ helyszínen folytatódott vol-
na a szakmai program, de az egyre erõsebben
zuhogó esõ miatt elmaradt a 400 kV-os Albert-
irsa-Göd I. távvezetéken - a FAM munkavégzés
keretében végrehajtott - kötegelõléc csere. A
szakemberek azonban mégis tartottak egy rög-
tönzött szakmai elõadást a vezetékfelügyelõség
épületében. Kiss József operatív üzemviteli irá-
nyító - a FAM munkavégzésben járatos kollé-
gák közremûködésével - bemutatta a feszültség
alatti munkavégzéshez szükséges és a bizton-
ság érdekében kötelezõen használt speciális

kellékeket, így a ruházatot, a védõfelszerelése-
ket, a munkavégzés eszközeit, a biztonsági ko-
sarat, és beszélt a Faraday-kalitka jelenség sze-
repérõl is. A szakmai nap programját Balogh
István távvezeték állapotismereti fõmunkatárs
ismertetõje zárta, a mágneses- és elektromos
tér mérésérõl, a távvezeték oszlopokkal kap-
csolatos érdekességekrõl és a vezetékfelü-
gyelõségek munkájáról is beszélt. Legvégül né-
hány számszerû kérdést tett fel a friss tudással
felvértezett hölgyeknek és uraknak. Így a jól
tippelõk nem csak új ismeretekkel, hanem egy-
egy csokoládéval is gyarapodhattak.

A szervezõk ezúttal is kíváncsiak voltak a
meghívottak véleményére, így nem maradt el a
szokásos értékelõ lap kitöltés sem. 

Millner Judit Krisztina
kommunikációs munkatárs

MAVIR ZRt.

Az Országos Atomenergia Hi-
vatal (OAH) a Paksi Atomerõ-
mû 1. blokk tervezett üzem-
idõn túli mûködtetésének üze-
meltetési engedélye ügyében
közmeghallgatást tartott 2012.
október 4-én Pakson, a Polgár-
mesteri Hivatal nagytermében.

Az MVM Paksi Atomerõmû Zrt.,
tekintettel arra, hogy blokkjainak
üzemeltetési engedélyei harminc
évre érvényesek, 2008-ban be-
nyújtotta az OAH-hoz az atom-
erõmûvi blokkok üzemidõ-hosz-
szabbítási programját, amellyel
kapcsolatban az OAH megállapí-
totta, hogy a program alkalmas a
meghosszabbított üzemeltetés
feltételeinek megteremtésére. 

Az Atomerõmû 2011. decem-
berében beadta az 1. számú
blokkjának üzemidõ-hosszabbí-

tására irányuló engedélykérel-
mét, amely alapján az OAH elin-
dította az államigazgatási eljárást.
Ezen eljárás része volt az október
4-i paksi közmeghallgatás.

Miután a közmeghallgatás mo-
derátora ismertette a rendezvény-
re vonatkozó fontos információ-
kat, Pekárik Géza, a Paksi Atom-
erõmû mûszaki igazgatója össze-
foglaló jelleggel bemutatta az erõ-
mû 1. számú blokkja üzemidõ-
hosszabbításának engedélykérel-
mét megalapozó tevékenységet
és a benyújtott dokumentációt.
Ezt követõen Szepes Károly, az
OAH fõosztályvezetõ-helyettese
adott tájékoztatást az engedélye-
zési eljárásról és annak további
menetérõl. Az elõadások után a
megjelentek kérdéseket tettek fel
a hatóság és az atomerõmû képvi-
selõinek, illetve kifejtették véle-

ményüket, álláspontjukat az
üzemidõ-hosszabbításról. 

A hozzászólók között Perger
András, az Energia Klub képvise-
letében elmondta fenntartásait az
atomerõmûvel szemben, különös
tekintettel a hermetikus terek és a
nyomástartó rendszerek ellenõr-
zésével kapcsolatban. Többszöri
hozzászólása során dr. Tóth Csa-
ba Attila, szekszárdi önkormány-
zati képviselõ a biztonsági kérdé-
seket helyezte elõtérbe. Dr. Kiss
Péter kérdései fõként arra irányul-
tak, hogy milyen energiaellátási
helyzet állna elõ az országban, ha
elmaradna az üzemidõ-hosszab-
bítás és az erõmûbõvítés.

A kérdésekre az OAH és a Pak-
si Atomerõmû szakemberei adtak
választ, amelyek között elhang-
zott, hogy az atomerõmûben
komplex biztonsági vizsgálatot

hajtottak végre, és a Célzott Biz-
tonsági Felülvizsgálat eredmé-
nyét az EU-szakértõk pozitívan
értékelték. Az üzemidõ-hosszab-
bítás költsége nem terheli a lakos-
ságot, az üzemidõ-hosszabbítás
elmaradása érintené az ellátásbiz-
tonságot. Úgy a Pakson mûködõ
Kiégett Kazetták Átmeneti tároló-
ja, mint a Bátaapátiban lévõ Nem-
zeti Radioaktívhulladék-tároló
biztonságosan mûködik. Az új
blokkok építésével az MVM Paks
II. Atomerõmû Fejlesztõ Zrt. fog-
lalkozik.

A válaszok elhangzása után
elégedettség mutatkozott a kérde-
zõk részérõl, és úgy tûnt, a részt-
vevõk egyetértenek abban, hogy
az üzemidõ-hosszabbítás, vala-
mint a bõvítés, szükséges és elke-
rülhetetlen.

Lovásziné Anna

A villamosenergia-rendszer
mûködése

címmel tartotta meg a villa-
mosenergia-ipari alapisme-
retek keretében soron kö-
vetkezõ elõadását dr. Gerse
Károly, az MVM Magyar
Villamos Mûvek Zrt. fõta-
nácsadója október 3-án a
cég székházában, az ott dol-
gozók részére. Az elõadás-
sorozat célja, hogy széle-
sebb körben ismerjék meg
a fiatal munkavállalók is a
villamosenergia-ipar mûkö-
dését, az abban végbemenõ
folyamatokat.  

A tárgykörben elsõként a
hazai átviteli hálózatról, az
importált energiamennyi-
ségrõl, illetve az üzemsza-
bályzatokról beszélt az elõ-
adó. A rendszerszintû szol-
gáltatások és az UCTE sza-
bályozási filozófiája is az
egyensúly fenntartását hi-
vatottak biztosítani a villamos energia szolgáltatás során. Mitõl függ
az ellátásbiztonság folyamatosan és középtávon? Milyen beruházá-
sokra lehet számítani, erõsödik-e a jövõben a megújuló energia fel-
használás?- tette fel a kérdéseket az elõadó, hangsúlyozva, hogy a
mérlegelésnél figyelembe kell venni a méltányos villamosenergia-árá-
nak fenntartását. A fogyasztóknak ugyanis az eddig végzett felméré-
sek szerint a legfontosabb szempont az ár. A lakosság az Egyesült Ki-
rályságban a legelégedettebb, míg Olaszországban a legelégedetle-
nebb az áram árával Európában. Az árak mellett a fogyasztók számá-
ra az ellátás biztonsága és a szolgáltatás színvonala a kiemelendõ
szempont, ha az energiáról van szó. 

A rendszer mûködtetése során tehát az egyensúly megtartása és az
energiaigények kielégítése történhet többféle forrásból, de a villamos-
energia-rendszer mûködtetõinek  mindig figyelembe kell vennie a fo-
gyasztók szempontjait is. L. E.

Közmeghallgatás a Paksi Atomerõmû üzemidõ-hosszabbításáról

SzoSzo llárárparparaboabo lla-ra-rendendszerszer t t 
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a szka szk llererózis mulózis multiptip lleexxes es 
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nappali elnappali el llátátó inó intt ézeézett énekének

Megszakító diagnosztikai mérés
A mérés célja a nagyfeszültségû kapcsolókészülékek, a megszakítók állapotának
felmérése. A mérés tárgyául a 120 kV-os segédsín betáplálási mezõ 3T jelû, fázi-
sonkénti hajtású megszakítója szolgál. A mérést végzõ csoport a helyszínen elõ-
zetesen összeállítja a sok csatlakozással rendelkezõ, komplex mérõrendszert, ami
egyszerre képes a megszakító mûködtetésének vezérlésére és a mûködtetés alatt
mért értékek regisztrálására. A mérés során a megszakító mûködésének, állapotá-
nak legjellemzõbb értékei (pl. út-idõ diagram, be- és kikapcsolási sebesség, mûkö-
dési idõk stb.) kerülnek rögzítésre, és a kapott eredményeket a mûszer kijelzõjén
azonnal elemezni lehetett. A mérési összeállítás valamint a kiosztott mintajegyzõ-
könyv alapján mindenki meggyõzõdhet arról, hogy ez a fajta diagnosztikai tevé-
kenység mennyire komplex információkat nyújt a vizsgált megszakító állapotáról.

Hõkamerás diagnosztikai mérés
A hõkamerás diagnosztikai mérés (más néven termovíziós
vizsgálat) szintén az üzemvitel által rendszeresen alkalma-
zott diagnosztikai módszer. Az elektromos áramnak többfé-
le hatása különböztethetõ meg, ezek közül a legismertebb a
hõhatás. Minden árammal átjárt vezetõn hõ képzõdik, ami
az adott vezetõt melegíti. Így az átviteli hálózat minden ele-
me is különbözõ mértékben, de elkerülhetetlenül meleg-
szik. A hõkamera azt a jelenséget használja ki, hogy minden
test a hõmérsékletével arányos infravörös sugárzást bocsát
ki magából. A kamera ezt alakítja át látható képpé, így az
egyes tárgyak hõmérséklete könnyen leolvashatóvá válik.
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Az új rendeletrõl, annak szük-
ségességérõl Kiss István okta-
tási fõosztályvezetõt kérdez-
tük.

– A nukleáris létesítmények-
ben foglalkoztatottak képzett-
ségére vonatkozó követelmé-
nyek alapelveit az atomenergi-
áról szóló 1996. évi törvény,
valamint a 118/2011. (VII. 11.)
Korm. rendelet és mellékletei,
a nukleáris biztonsági szabály-
zatok (NBSZ) határozzák
meg. A részletes követelmé-
nyeket korábban egy 1998-ban
kiadott IKIM-MKM együttes
rendelet tartalmazta. A rende-
let elõírásainak megfelelõen a
munkaköri betanulás során a
megfelelõ iskolai végzettséggel
rendelkezõk a képzési prog-
ram részeként általában OKJ-s
vizsgát (az Országos Képzési
Jegyzékben szereplõ szakké-
pesítés megszerzéséhez szük-
séges vizsga) is tettek. A kép-
zési programjaink az OKJ vizs-
ga után a munkakörök többsé-
gében gyakorlati betanulással,
szakterületi, társasági vagy ha-
tósági jogosító vizsgával foly-
tatódtak az önálló munkavég-
zési jogosultság megszerzésé-
ig. Ez a rendszer jól mûködött
2006-ig, amikor az OKJ módo-
sítását követõen az atomerõ-
mûves szakmák egy része ki-
került a képzési jegyzékbõl.
Az NSZFI-vel (Nemzeti Szak-
képzési és Felnõttképzési Inté-
zet) folytatott hosszú egyezte-
tés eredményeként az erõmû-
ves szakképesítések döntõ há-
nyada 2009-ben visszakerült
az OKJ-ba. Sajnos ez továbbra
sem oldotta meg a problémát,
mivel a felnõttképzési, szak-
képzési törvények és az OKJ-s
kritériumok együttesen olyan
követelményrendszert tá-
masztottak a betanulókkal és a
képzési programok, vizsgák
lebonyolításával szemben,
amelyek vagy ellehetetlenítet-
ték azokat, vagy sok értelmet-
len feladatot, például korábban

már letett vizsgák megismétlé-
sét igényelték. A helyzet keze-
lése érdekében folyamatosan
egyeztettünk az éppen illeté-
kes, legutóbb a Nemzeti Fej-
lesztési Minisztériummal
(NFM), valamint az OAH-val.
Ez év elején áttörést jelentett
javaslatunk, hogy a rendelet ne
hivatkozzon arra az államilag
elismert szakképesítési rend-
szerre, amelybõl 2012 elején
az OKJ szakképesítések szá-
mának drasztikus csökkentése
miatt az atomerõmûves szak-
mák egyébként is kikerültek.
Helyette kezdeményeztük,
hogy a rendelet a munkakörök
betöltéséhez ténylegesen
szükséges képesítéseket írja
elõ szakmai követelményként.
Ez az önmagában egyszerû-
nek tûnõ megoldás sok fejtö-
rést okozott mind a hatóság-
nak, mind a minisztériumnak,
mivel számukra úgy tûnt,
hogy OKJ-s szakképesítés adja
a minõségi garanciát a képzé-
sünkben, s ha az arra való hi-
vatkozás kikerül a rendeletbõl,
akkor a szakminisztérium fele-
lõsségvállalásának nem lesz
jogszabályi alapja. Ennek áthi-
dalására az új rendeletben az
OKJ-val közel azonos részle-
tességgel kellett megfogalmaz-
ni a képesítési követelménye-
ket és a képzés során betartan-
dó szabályokat. Így lett a ren-
delet elfogadható az OAH és az
NFM mellett a szakképzésért
felelõs Nemzetgazdasági Mi-
nisztérium és az oktatásért fe-
lelõs Emberi Erõforrás Minisz-
térium számára is.

Az új rendelet az atomerõ-
mû mellett egységes követel-
ményeket tartalmaz vala-
mennyi magyar nukleáris léte-
sítményre, a kutató- és oktató-
reaktorok mellett a Bá-
taapátiban mûködõ radioaktív
hulladéktárolóra is.

A rendeletben van még egy
fontos újdonság. Összhangban
az NBSZ új elõírásaival, a ko-

rábbi hatósági jogosító vizsgás
munkakörök közül a bizton-
ság szempontjából meghatáro-
zó munkaköröket kiemelten
kezeli a rendelet. Ezután csak
ezeknek a munkaköröknek
(ügyeletes mérnök, blokk-
ügyeletes és reaktoroperátor) a
jogosítványát adja ki a nukleá-
ris hatóság. A többi, korábban
hatósági jogosító vizsgás mun-
kakört a rendelet kiemelt tár-
sasági jogosító vizsgás munka-
körnek nevezi. Az ezekben a
munkakörökben dolgozó kol-
légák, mivel a munkakörük
tartalma, a biztonsághoz való
kötõdésük, a velük szembeni
elvárások és követelmények
nem változnak, ugyanolyan
felesõséggel, jogosultságokkal
és kedvezményekkel fognak
rendelkezni, mint eddig. A vál-
tozásból õk annyit fognak ész-
revenni, hogy vizsgáikon a ha-
tóság képviselõje nem fog
részt venni. 

A rendelet új elemként beve-
zeti a felügyelet alatti munka-
végzési engedély fogalmát, és
leírja az ahhoz szükséges ké-
pesítési követelményeket. Ez
segít bennünket a külsõ mun-
kavállalókkal szemben tá-
masztott elvárások egyértel-
mûbb kommunikációjában, és
abban, hogy az elvárásoknak

való megfelelést számon kér-
hessük.

A rendelet lehetõséget te-
remt a Paksi Atomerõmû szá-
mára, hogy a belsõ képzési
rendszerét, a képzések végre-
hajtásának szabályait úgy ala-
kítsa, hogy az átlátható, a kül-
sõ jogszabályi változásokra
kevésbé érzékeny és elsõsor-
ban a nukleáris biztonságra fó-
kuszáló legyen.
– Az elmondottakból úgy tû-
nik, hogy az új rendelet megje-
lenéséhez nagyon sok munká-
ra volt szükség az oktatási
szervezet részérõl.

– Igen, munkatársaimmal
nagyon sokat dolgoztunk, és
ha kellett, a hatósággal, minisz-
tériumok képviselõivel egyez-
tettünk, vitatkoztunk. Nehéz
lenne összeszámolni, hogy
hány változatot véleményez-
tünk, amíg az NFM eljutott a
mostani állapothoz. Közben az
a veszély fenyegetett bennün-
ket, hogy ha a rendelet nem je-
lenik meg idõben, néhány
munkakörben ellehetetlenül a
vizsgáztatás. Szerencsére ez
nem következett be. Amennyi-
ben az OAH 2012. november 1-
jéig jóváhagyja a szükséges
belsõ eljárásrendi változtatáso-
kat, a címben jelzett mérföld-
kövön valóban túljutunk. KV

A laudációkban elhangzott, hogy
a szakkollégium a kitûzött célok-
nak és elvárásoknak megfelelve
szervez heti rendszerességgel
elõadásokat, fórumokat, üzemlá-
togatásokat, melyeken lehetõsé-
geket nyújt az érdeklõdõknek az
egyetemi, fõiskolai tananyagot
meghaladó interdiszciplináris is-
meretanyag megszerzésére is.

Dr. Holoda Attila a Nemzeti
Fejlesztési Minisztérium (NFM)
energetikáért felelõs helyettes ál-
lamtitkára nyitó elõadásában -
Kapacitásfejlesztés a Nemzeti
Energiastratégia és az Erõmûfej-
lesztési Cselekvési Terv tükrében
címmel - felvázolta Magyarország
jelenlegi energetikai helyzetké-
pét, illetve az ezzel kapcsolatos
célokat. – A Nemzeti Energiastra-
tégia az „atom-szén-zöld” forgató-
könyvet preferálja, mottónk a
„függetlenedés az energiafüggõ-
ségtõl”, célunk az energiahaté-
konyság növelése. Ennek eszkö-
zei a megújuló energia, a bizton-
ságos atomenergia, az infrastruk-
túra fejlesztése, a hazai szén- és
lignitvagyon és szénhidrogén
környezetbarát felhasználása.
Mindezen feladatokhoz illeszke-
dõ cselekvési tervek készültek el -
hangsúlyozta a helyettes államtit-
kár. Elõadásából kiderült, a jövõt
illetõen tarthatatlan, hogy hazánk
energiafüggõsége jelenleg 62%, il-
letve, hogy hasznos és hatékony a
megújuló energia, ám költség-
szintje rendkívül magas. A jelen-
legi energiahordozó struktúra lé-
nyeges megváltoztatását nem ter-
vezik a döntéshozók. 

Az MVM Paksi Atomerõmû
Zrt. múltja és jövõje címmel tar-
tott elõadást Lenkei István, az
MVM Paksi Atomerõmû Zrt. ve-
zérigazgatói tanácsadója, mely-
bõl kiderült, hogy az atomerõmû
mûszaki állapota és a tervezett in-
tézkedések az eredeti 30 éves

üzemidõ további 20 évvel történõ
meghosszabbítását teszik lehetõ-
vé. A munkák felölelték a perma-
nens biztonságnövelést, a föld-
rengésbiztonság erõsítését, az
üzemeltetõ személyzet folyama-
tos oktatását, a kockázatcsökken-
tés koncepcióját - ezeket további
biztonságfokozó intézkedések
egészítik ki 2015 és 2018 között.

Dr. Gerse Károly, az MVM Ma-
gyar Villamos Mûvek ZRt. fõta-
nácsadója a társaságcsoport villa-
mosenergia-piaci helyzetérõl, a
megújuló energiaforrások  és ha-
gyományos energiahordozók, il-
letve a nukleáris energia lehetsé-
ges részarányáról beszélt, illetve
a fiatal szakemberek jövõbeni
feladatait vázolta fel. Az elõadó
kiemelte, mára kettõs piac ala-
kult ki a villamos energiát illetõ-
en a liberalizáció után és a meg-
változott gazdasági környezet
eredményeként drágultak a fo-
gyasztói árak, romlott a verseny-
képesség és hat a gazdasági re-
cesszió is. – Új egyensúlyt kell ta-
lálnunk, ebben nagy szerepe van
a fiatal generációnak - ezek az
„okos mérés” megvalósítása, az
energiahatékonyság javítása, a
megújuló energiaforrások rend-
szerbe illesztése, a villamos au-
tók térnyerése és az „okos háló-
zatok” kialakítása - hangsúlyozta
dr. Gerse Károly, majd kijelentet-
te, hogy „minden államnak a sa-
ját optimális megoldását kell
megtalálnia, nincs elõre megírt
recept. Erõmûvek építése szük-
séges, mégpedig annyi, hogy a
hazai fogyasztók ellátásbiztonsá-
ga biztosított legyen”.

Az elõadásokat követõen
kerekasztal beszélgetésekre ke-
rült sor. Fõ témák voltak a villa-
mosenergia-piac, a megújuló
energiaforrások, az atomenergia
és az energiapolitika. 
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A Paksi Atomerõmûben
nagy múltja van a Mûszaki
Alkotói Pályázatnak, ame-
lyet évente hirdetnek meg,
és amelyre értékes szellemi
alkotások érkeznek. A pá-
lyázatok elbírálásánál
elõnyt élveznek azok a pá-
lyamûvek, amelyek az erõ-
mû elõtt álló problémák, va-
lamint a társaság stratégiai
feladatainak megoldását, il-
letve a hatékonyság növelé-
sét szolgálják. 

Az Atomerõmû újság folyama-
tosan beszámol a pályázat
eredményességérõl, bemutatja
a pályamunkákat és alkotói-
kat. Az idei, 24. Mûszaki Alko-
tói Pályázat meghirdetésekor
visszatekintünk a múltra, ami-
hez Nagy László (fotón) fej-
lesztési és elemzési osztályve-
zetõtõl kaptunk tájékoztatást.

A kezdet a gazdasági szabá-
lyozás 1988-as kedvezõ válto-
zására nyúlik vissza (könnyí-
tések bizonyos bér jellegû ki-
fizetésekre, ha kapcsolódnak
mûszaki fejlesztésekhez).
Pónya József korábbi vezér-

igazgató támogatásával a le-
hetõség elsõ kihasználója és a
pályázatok lebonyolítója Cser-
háti András volt, az akkori
mûszaki fejlesztési osztály ve-
zetõje. Rajta is maradt ez a
feladat a jogutód szervezete-
ken, Bajsz József, majd dr. El-
ter József vezetésével, és most
Nagy László gondozza a moz-
galmat, intézi az adminisztrá-
ciót. Közben persze alakultak
a szabályok, jelenleg a humán
igazgatóság felügyelete alá
esõ IER205_VU03_V02 folya-
matutasítás határozza meg a
munkáltatói kitüntetések, dí-
jak adományozását.

A díjat a vezérigazgató ado-
mányozza a kiemelkedõ mû-
szaki alkotói tevékenység elis-
meréseként a társaságunkkal
munkaviszonyban álló dolgo-
zóknak. A fent említett utasí-
tás szabályozza az odaítélhetõ
díjak számát, összegét. A pá-
lyázatot minden év augusztu-
sában hirdetik meg. A beérke-
zett pályázatokat nyilvános
meghallgatás keretében mu-
tathatják be az alkotók. Ezek
után kidolgozott értékelési

szisztéma alapján az igazgató-
ságok és a szakszervezet által
delegált zsûri értékel. Egy érte-
kezlet keretében összesítik az
értékeléseket, így alakulnak ki
a helyezések, amiket jóváha-
gyásra felterjesztenek a vezér-
igazgatónak. Január elején ün-
nepélyes keretek között a ve-
zérigazgató osztja ki a díjakat.

A díjkiosztó után a mûszaki
könyvtárban hozzáférhetõvé
válnak a pályamunkák.

Nagy László fejlesztési és
elemzési osztályvezetõ adat-
bázisából sok mindenre fény
derül. Eddig majd hétszáz dol-
gozatot nyújtottak be. Az el-
sõ, kezdeti jeligés anyagok
szerzõi már feledésbe merül-
tek. Kezdetben sokkal aktí-
vabban pályáztak, egy-egy al-
kalommal 60-80 pályamunkát
kellett a lehetõ legigazságo-
sabban elbírálni. Ez az idõ-
szak egybeesett a személyi
számítógépek rohamos elter-
jedésével, mindent nyilvántar-
tottak Commodore 64-en.
Azután kevesebb, de annál
nagyobb gazdasági hasznot
hozó, komolyabb pályamun-

ka készült a fizikusok, elem-
zõ mérnökök jóvoltából.

A pályázók között számos
névvel találkozhatunk, akik
azóta magasabb pozíciókat is
betöltenek. A zömmel azono-
sítható pályamunkák kb. fele-
fele arányban egyedül vagy
csoportosan készültek. Eddig
majd ötszázan adtak be pá-
lyamunkát, a legtöbbet
Bunkóczi András (22), Dénes
László, dr. Elter József, Tóth
János (15), Szécsényi Zsolt
(14) és Orbán Mihály (12) ké-
szítette.

Sokan a támogatott tovább-
tanulásuk kapcsán kezdenek
bele egy-egy témába, a mun-
kájuk folytán megismert
rendszerek kisebb-nagyobb
átalakításával elérhetõ elõ-
nyöket mérlegelve fognak
hozzá a pályázatíráshoz. Ha
nem is nyerik meg a fõdíjat, a
pályamunka kidolgozása so-
rán elmélyített ismeretek
megkönnyítik a napi munkát,
és az így megerõsített tudás
önbizalmat, biztonságot ad.
Sokszor akadnak olyan fel-
adatok, amelyek a szakmák,

szervezetek határterületeire
esnek, ilyenkor csapatmun-
kában végzik azt. Egymás
munkáit megismerve nõ a
társosztályok megbecsülése,
javul a kollegialitás, szakmai
barátságok alakulnak.

Az idei Mûszaki Alkotói Pá-
lyázat nevezési határideje
október 15. volt. A pálya-
munkákat november 15-ig
lehet beadni, az értékelés de-
cember 31-én lezárul. 

gyulai

A Budapesti Mûszaki Egyetemen az Energetikai Szakkolé-
gium 2002 októberében alakult, az Energiagazdálkodási
Tudományos Egyesület, a Magyar Elektrotechnikai Egyesü-
let és a Magyar Energetikai Társaság bábáskodása mellett
gépész- és villamosmérnök hallgatók, illetve egyetemi okta-
tók együttmûködésében. Napra pontosan az alakulás tize-
dik évfordulóján a szakkolégisták és vendégeik, neves szak-
emberek, elõadók rendhagyó jubileumi konferenciára vár-
ták az érdeklõdõket. Fõ téma hazánk energiastratégiájának
járható útja volt - a kerekasztal beszélgetések során a meg-
hívottak voksoltak a nukleáris, illetve a megújuló energia-
felhasználás mellett és ellene.

Az „atom-szén-zöld forgatókönyve”
Hazánk energiapolitikájának járható útja

10 ÉVES AZ ENERGETIKAI
SZAKKOLÉGIUM

Mérföldkõ aa nnukleáris llétesítményekben ddolgozók 
képzettségi kkövetelményeinek sszabályozásában

A Paksi Atomerõmûben, mint a hazai nukleáris ipar
nagyvállalatánál, a speciális tevékenységbõl adódóan a
kezdetektõl speciális szakemberképzés folyt. Ez év no-
vember 1-jén hatályba lép a Nemzeti Fejlesztési Mi-
nisztérium új rendelete, amely a nukleáris létesítmény-
ben foglalkoztatott munkavállalók speciális szakmai
képzését, továbbképzését és az atomenergia alkalma-
zásával összefüggõ tevékenységek folytatására jogo-
sultak körét szabályozza. 
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A résztvevõk természetesen sárkányhímzéses pólóban indulhattak az edzések-
nek a jól kialakított pályákon. A versenyzõket szurkolói tábor kísérte és buzdítot-
ta a csapatokat. Erre szükség is volt, hiszen a hajókban az evezõsök és a kormá-
nyos mellett a dob hangja az ütemet adta. 

A hajók igen impozánsan mutattak a vízen, színes sárkányok mutatták az utat.
A paksiak csapata tájékoztatott az edzések menetérõl is. Télen és nyáron is heten-
te két alkalommal tartanak edzéseket, mikor hideg van, fedett vízen lapátolnak. A
versenyzõk nagyon megszerették a sárkányhajózást, úgy tûnik, egyre népszerûb-
bé válik ez a sportág is az energiaiparban. 

Eredmények:
20-as hajó vegyes - I. MVM PA Zrt. Atomjók, II. Atomix, III. ELMÛ-ÉMÁSZ Sár-

kány Essencia csapata.
10-es hajó férfi - I. MVM PA Zrt. Atomjók, II. Atomix, III. ELMÛ-ÉMÁSZ Sár-

kány Essencia.
10-es hajó vegyes - I. EDF DÉMÁSZ csapata, II. Atomix, III. MVM Informatika

sárkányhajója.

Tudósító: Bányai Balázs

2012. szeptember 7-9. között
került sor a XXX. Villamos-
energia-ipari Kispályás Lab-
darúgó Döntõjére Balatonfü-
reden, a Paksi Atomerõmû
Zrt. rendezésében. A bala-
tonfüredi döntõbe 8 csapat
jutott be a területi selejtezõ-
ket követõen, továbbá a ren-
dezés jogán a hazai csapat és
címvédõként az elõzõ évi
bajnok. 

A résztvevõk: E.ON Tiszán-
túli Áramhálózati Zrt. (címvé-
dõ), Paksi Atomerõmû Zrt.
(rendezõ), Bakonyi Erõmû
Zrt., Dunamenti Erõmû Zrt.,
ELMÛ-ÉMÁSZ társaságcso-
port, E.ON Észak-Dunántúl,
E.ON Hungária Zrt., MAVIR
ZRt., Mátrai Erõmû ZRt., Vérte-
si Erõmû ZRt. 

A péntek délután a csapatok
számára a regisztrációval, a
szálláshely elfoglalásával, az
üdvözlõ vacsora elfogyasztásá-
val és az azt követõ pihenéssel
telt, illetve a csapatkapitányok
és a szervezõk körében lezaj-
lott a technikai értekezlet (sor-
solás, játékvezetõi tájékozta-
tó).

Szombaton, napsütéses idõ-
ben, 9:30-kor az ünnepélyes
megnyitó után kezdõdtek a
csoportmérkõzések a balaton-
füredi városi sportpálya 4 mû-
füves pályáján, két csoportban
5-5 csapattal. Az E.ON Észak-
Dunántúl csapatára így ezen a
napon 4 mérkõzés várt. Az el-
sõ mérkõzést az ELMÛ-
ÉMÁSZ társaságcsoport csapa-
tával játszottuk, a nehézkes in-
dulást követõen sikerült 2-1-es
eredménnyel a 3 pontot meg-
szerezni, azonban már itt érez-
hetõ volt, hogy a döntõbe való-
ban a legjobb csapatok kerül-
tek be, így a jó szerepléshez
nagyon jó formát kell nyújtani.
A következõ körben fél óra pi-
henés várt ránk, majd jöhetett
a második mérkõzés a MAVIR
ZRt. csapatával, akik az elõzõ
meccsüket a paksiak ellen óriá-
si csatában 3-2-re nyerték. Fel
volt tehát adva a lecke, így a pá-
lyára a lehetõ legelszántabban
mentünk fel, hogy az ellenfél
lendületét megtörjük. Ez rész-
ben sikerült is, mivel a lefújást
követõen az eredmény 1-1
volt, így viszont a 3 pont he-
lyett csak 1-et sikerült megsze-
rezni. A következõ körben a
rendezõk ellen léptünk pályá-
ra. A korábbi mérkõzések és
tornák alapján a két csapat jól
ismerte egymást, így kellõ óva-
tossággal vetettük bele magun-
kat a mérkõzésbe ami az ered-
ményen is meglátszott, hiszen
a félidõben 1-1 volt az állás. A
második játékrészben azon-
ban a paksiak létszámfölénye
érvényesült és a friss játéko-
soknak köszönhetõen sikerült
legyûrniük bennünket, így a
végeredmény 5-3 lett a hazai-
aknak. Jöhetett tehát az utolsó

mérkõzés, méghozzá annak
tudatában, hogy a 3 pont nél-
kül nincs esélyünk a továbbju-
tásra. Az ellenfél a Bakonyi
Erõmû Zrt. csapata volt, mely a
10-4-es gólarányával
a csoport egyik leg-
jobb csapata volt há-
rom mérkõzést kö-
vetõen. A 2x15 perc
alatt sikerült azon-
ban a saját játékun-
kat játszani és nem
hagytuk kibontakoz-
ni a bakonyiakat, így
a nagy küzdelem vé-
gül 5-3-as sikerrel zá-
rult, aminek köszön-
hetõen csoport másodikként a
másnapi elõdöntõbe jutottunk.
A másik csoportban az ETI
csapata szintén a csoport má-
sodik helyezettjeként jutott to-
vább, a két gyõztes a Duna-
menti Erõmû Zrt. és a Paksi
Atomerõmû Zrt. csapata volt.
Vasárnap így a másik csoport
elsõ helyezettjével, a Atomerõ-
mû csapatával kellett játszani
az elõdöntõt. A végeredmény
2-1. Így a három évvel ezelõtti
döntõ két csapata került ismét
szembe egymással. A másik
csoportban az ETI csapatának
nem sikerült a Paks elleni gyõ-
zelem, így õk a 3. helyért ját-
szották a következõ mérkõzé-
süket. 

A döntõben tehát ismét a
paksiak ellen kellett felállnunk.
Döntõhöz méltóan a mérkõzés
parázs hangulatot és magas
színvonalat hozott, mindkét fél
erõsen küzdött, hogy be tudja
venni az ellenfél kapuját. Az el-
sõ gólt a paksiaknak sikerült az
elsõ félidõ végén megszerezni-
ük, majd ezt követõen vissza-
zártak és teljes létszámmal vé-
dekezésbe kezdtek, tördelték a
játékot és a kontratámadásokat
próbálták kihasználni. Csapa-
tunknak sikerült beszorítania
az ellenfelet, azonban a kapura
lövések eredménytelenek vol-
tak, így a párharcot végül
egyetlen egy gól döntötte el, te-
hát az E.ON Észak-Dunántúl

csapata a dobogó 2. fokára áll-
hatott fel, egy újabb sikerrel
öregbítve az E.ON hírnevét az
iparági sporttalálkozók törté-
netében. 

A másik ágon a re-
mekül játszó ETI csa-
pat sajnos alul maradt,
így a 4. helyet sikerült
megszerezniük, míg
az E.ON Hungária a 10.
helyen zárt. Örvende-
tes volt azonban látni,
hogy 2012. évben a 24
indulóból (a sportág
történetében eddigi
legtöbb induló) a 10
legjobb közé újra há-

rom E.ON-os csapatnak sike-
rült bekerülnie és mindig van
legalább egy E.ON-os gárda,
mely egy újabb serleget tudhat
magáénak. Reméljük jövõre is-
mét mindhárom csapat képvi-
selteti magát majd Gyõrben,
mivel a XXXI. Villamosenergia-
ipari Kispályás Labdarúgó
Döntõ az E.ON Észak-Dunán-
túli Áramhálózati Zrt. rendezé-
sében kerül lebonyolításra és
megszervezésre! 

Befejezésül néhány gondolat 
A foci közismerten a legnép-

szerûbb sportágak egyike, az
egyik legjobb csapatjáték, így
reméljük, hogy ezzel a sportsi-
kerrel sikerül nekünk is felhív-
ni munkatársaink figyelmét az
egészséges és mozgásban gaz-
dag életmód fontosságára, buz-
dítani ennek elõsegítésére és
támogatására. Ahogy egy ko-
rábbi cikkben említettem:
„Büszkék vagyunk csapatunk
sikerére, mivel példánk mutat-
ja, hogy a munkatársi kapcso-
latokat a lelkes és kitartó csa-
patjáték igazi baráti kötelékké
alakíthatja. A megszerzett él-
mények és tapasztalatok azok,
melyek okot adnak arra, hogy
minél több kollégánkat buzdít-
suk a sportolási lehetõségek ki-
használására és a rendszeres
testmozgás révén az egészsé-
ges életmódra.”

MERT FOCIZNI KELL!

Iparági berkekben, különösen a
sportot szeretõ munkatársaink
között bizonyára nem kell bemu-
tatni azt a rendezvénysorozatot,
amely a sporton keresztül próbál-
ja ápolni a villamos iparági cégek
dolgozóinak emberi és baráti kap-
csolatait. VITSPORT alapítvány
keretein belül tizenhárom sportág
kedvelõi találkoznak évrõl évre
(immár több mint 60 esztendeje),
mérik össze ügyességüket és egy-
ben oldott közegben ismerked-
nek, barátkoznak, osztják meg
mindennapos gondjaikat, örömei-
ket.

Október 12-14-ig került sor az
idei utolsó országos rendezvény-
re, az Iparági Teketalálkozóra.
Igaz, hogy a teke a VITSPORT
alapsportágai között a legfiatalab-
bak egyike, de így is már huszon-
harmadszor gyûltek össze a részt-
vevõk, a korábbi éveknél nagyobb
számban. A tekintélyt követelõ
múlt hangsúlyozása azért fontos,
legalábbis részemre (és most elné-
zést, hogy személyes érzéseim-

mel traktálom a Kedves Olvasót),
mert idén ez által hatalmas él-
ményben volt részem: részese le-
hettem a találkozó szervezésé-
nek. 

Így utólag visszagondolva nagy
bátorság volt részemrõl a feladat
elvállalása, hiszen néhány találko-
zón való részvételen kívül egyéb
„elõélettel” nem rendelkeztem (ha
nem számítom bele az iparágban
eltöltött 22 évemet). Viszont volt
jó néhány tapasztalt társ, akik
mind a tekében, mind a találko-
zók „lelki világában” otthonosan
mozognak. Így alakultunk ki

„MI”, a szervezõk, akik (már a ne-
vükben is bátran mondhatom)
szívvel-lélekkel végeztük a mun-
kát, ami nem volt kevés. 

22 társaságból 210 fõ vett részt
idén a találkozón, és csak remélni
tudjuk, hogy mindenki jól érezte
magát. A találkozó fontos részei a
közösségi programok, melyeken
az oldott hangulat volt a cél. Eb-
ben meghívott elõadó vendégeink
(Maksa Zoltán humorista és Kõ-
halmi Zoltán bûvész) valamint a
zenész csapatok (Hanti Band és a
helyi zenész) oroszlánrészt vállal-
tak. Az éppen nem a versennyel
elfoglaltak részére nap közben
kisvonat állt rendelkezésre, ami-
vel tatai nevezetességeket ismer-
hették meg. Külön köszönet illeti
házigazdáinkat, a Tatai Edzõtábor
nagyon készséges alkalmazottait,
az egyszerûbb földi örömök
(evés, alvás) biztosításáért.

A találkozó hivatalos részéhez
tartozott a sportági csapatvezetõk
éves megbeszélése, valamint a 3
fõs Sportági Bizottság megválasz-

tása, aminek alapján továbbra is
Suplicz Sándor vezetésével gon-
doskodnak a sportszakmai felada-
tok ellátásáról. 

Próbáltunk a verseny nevezési
szakaszában rugalmasak lenni
(még az utolsó pillanatban is elfo-
gadtuk a változtatási igényeket),
így lehet azt mondani, hogy az
utolsó este állt össze a verseny-
rend. Egyéni (nõi, férfi) és csapat
(amatõr és igazolt kategóriában)
valamint amatõr kategóriában ve-
gyes páros és összetett csapat ver-
senyszámokban küzdhettek meg
egymással a résztvevõk. A ver-

senyhangulat kifogástalan volt,
annak ellenére, hogy a szurkoló
csapattagok és hozzátartozók né-
ha teljesen kitöltötték a tekepálya
nézõtéri területeit. A versenybi-
zottságnak is adódott feladat: egy
óvást követõen szabályértelmezé-
si kérdésben kellett döntést hozni-
uk, ami a Démász csapatát érin-
tette kellemetlenül.

Az alapszakasz után kialakult a
csapatverseny és vegyes páros
végeredménye, az ezt követõ va-
sárnap délelõtt a legjobbak közé
bejutott egyéni versenyzõké volt a
fõszerep. Szoros küzdelemben
dõltek el a kupák, érmek, okleve-
lek sorsa. A magas színvonalra jel-
lemzõ érdekesség, hogy az össze-
sített eredményekben az amatõ-
rök legjobbjai megelõzték az ún.
„profik” eredményeit. 

A vasárnap kora délutáni ered-
ményhirdetésen már látszott az
arcokon, hogy a verseny eldõlt, le-
nyugodtak a felborzolt idegek, és
szerintem a fáradság is jobban el-
uralkodott némelyikünkön.

A többnapos sorozat leg-
felsõbb értékelési szintjét
VITSPORT által útjára bocsá-
tott, „MI VAGYUNK A LEG-
JOBBAK !” elnevezésû, társa-
sági vándorkupák odaítélése
jelentette. Idén ebben is két
kategória szerepelt: nagyvál-
lalati (létszám nagyobb, mint
1000 fõ) és kis- és középválla-
lati (létszám kisebb, mint
1000 fõ).
2012. évben rendezett teketa-
lálkozón a társasági vándor-
kupákat elnyert csapatok:

- nagyvállalati kategóriában
MVM Paksi Atomerõmû Zrt.;

- kis- és középvállalati kategóri-
ában ALTEO Soproni Erõmû Kft. 
Az összesített nõi versenyben el-
sõ helyezett: 

- Sztanóné Körösztös Lívia, aki
Égner Attilával a páros versenyt is
megnyerte (MVM Paksi Atomerõ-
mû Zrt.)
Az összesített férfi verseny gyõz-
tese:

- Törõ Balázs (SAG Hungária
Kft.) 

A teljes eredménylista a Vit-
sport honlapon megtekinthetõ!

A szervezõk nevében termé-
szetesen mindenkinek gratulá-
lunk az elért eredményeihez!
Köszönjük az egyre növekvõ ér-
deklõdést, illetve a társaságok-
nak, hogy támogatásukkal lehe-
tõvé tették a hagyományaink
folytatását.

Részeg Gusztáv  fõszervezõ  
(Budapesti Erõmû ZRt.)

Sárkányok Domboriban
Az idei villamosenergia-iparági sárkányhajó VITSPORT Kupát Fadd-Domboriban rendezte meg az
MVM Paksi Atomerõmû Zrt. szeptember 14-16-án. A sportág még viszonylag újkeletûnek mondható
az iparágban, ám a versenyzõk és szurkolók annál komolyabban veszik a futamokat. Idén a szombati
versenyeken kilenc csapat indult, igazi fantázianevekkel, vagy cégük nevével. 

Ismét egy tudósítás a népszerû fociról

Újabb EE.ON ssiker aaz iiparági llabdarúgó ddöntõn

A gyõri csapat tagjai (képen alsó sor balról jobbra, majd felsõ sor
balról jobbra): Horváth Péter (EED), Fülöp Mátyás (EGS), Bodor
Zsolt (EGS), Bányai Balázs (EGS), Nyári Csaba (EED), Egyházy
Sándor (EHS), Gázser Attila (EED), Limpók Tamás (családtag),
Petõ Imre (EGS), Jancsó László (EGS) – és akik sajnos egészségügyi
problémák miatt végül nem tudtak ott lenni, de otthonról szurkol-
tak nekünk: Pintér Zoltán (EGS) és ifj. Molnár Tibor (EGS) 
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Nyugdíjas tagozat ülése
Az EVDSZ Nyugdíja Tagozata 2012.  október 8-án ülést tartott az
MVM Zrt. Jedlik Ányos Termében.

Polgár Tibor, a nyugdíjas tagozat elnöke beszélt az elmúlt idõszak tevé-
kenységérõl. Többek között elmondta, hogy nehéz helyzetbe kerültek
azzal, hogy az EVDSZ apparátusa átköltözött az MVM csónakházba. Itt
szerinte rosszabbak a feltételek, de a munkát itt is el kell végezni.

Október 25-én az Art Hotelben tisztségviselõi értekezlet, november
27-én az MVM Jedlik termében rendkívüli kongresszus lesz. Itt mó-
dosítani fogják az alapszabályt és a mûködési szabályzatot, valamint
sor kerül a vállalati kollektív szerzõdés (VKSZ) változtatására is. Ezek-
rõl már dr. Szilágyi József, az EVDSZ elnökhelyettese beszélt, aki el-
mondta, hogy október közepén a Munka Törvénykönyvének változá-
sáról is dönteni fognak, valamint tárgyalni kell az ágazati kollektív
szerzõdésrõl (ÁKSZ) is.

Felül kell vizsgálni a „forró drót” szétosztását is a tisztségviselõk
között. Polgár Tibor

EVDSZ Nyugd. Tag. elnök

A nemes hagyomány foly-
tatódott: ha õsz, akkor
ÉMÁSZ nyugdíjas-találko-
zó. A részvénytársaság
központjának egykori dol-
gozói ezúttal a szabolcsi
megyeszékhelyen tették
tiszteletüket. 

- Három busszal indultunk
útnak - mondta Buron Kata-
lin szakszervezeti bizalmi, a
kirándulás fõszervezõje. -
Mintegy százharmincan vol-
tunk és remek hangulatban
teltek az órák. Reggelivel kí-
náltuk a szépkorúakat, majd
a társasgépkocsin természe-
tesen beszélgetéssel teltek a
percek. Ilyenkor mindenki
mindenki iránt érdeklõdik,
szóba kerülnek a társaság
ügyei, a családi dolgok és per-
sze az egészségügyi kérdések
is. Szó szerint nagyon élvez-
zük a kirándulásokat, ame-
lyek többnyire emlékezetesek
maradnak valamennyiünk
számára. 

Felkeresték 
az állatkertet

Az Észak-magyarországi Áram-
szolgáltató Nyrt. nyugdíjasai
felkeresték a nyíregyházi ál-
latkertet, majd ebéden vettek
részt, hazafelé pedig rövid
technikai szünetet tartottak a
világörökség részét képezõ
Tokajban. 

- Ezúttal sem maradt el a
szokásos tájékoztató - folytat-
ta Buron Katalin. - Gembiczki
Tibor, az ÉMÁSZ Nyrt. szak-
szervezeti bizottságának el-
nöke mondta el a társasággal
kapcsolatos legújabb híreket,
adott információt a céget és
aktív dolgozóit érintõ változá-
sokról, aztán a fehér asztalnál
folytatódott a diskurzus. A
nyugdíjasok természetesen
kíváncsiak voltak az ÉMÁSZ-

szal kapcsolatos hírekre és
örömmel tapasztaltuk, hogy
napjainkban is büszkék arra,
hogy a társasághoz kötõdnek.

Mi pedig arra, hogy meghí-
vottjaink hatvan-hetven szá-
zaléka igent mond és velünk
tart a kirándulásokra. 

Közösen döntenek
Az ÉMÁSZ-nyugdíjasok az el-
múlt években sok helyen
megfordultak már, ezért az il-
letékesek nincsenek könnyû
helyzetben, amikor a „túrák”
helyszínérõl döntenek. 

- Általában olyan városo-
kat, vagy helyeket nézünk ki,
ahol még nem jártunk - je-
gyezte meg a szakszervezeti
bizalmi, majd mosolyogva
hozzátette: - Jövõre már ma-
gam is a másik oldalon ülök,
vagy állok majd, hiszen de-
cember 20-án, negyvennégy
esztendõs munkaviszony
után nyugállományba vonu-
lok. - Azt, hogy hová me-
gyünk 2013-ban, még nem tu-
dom, még nem tudjuk, errõl
idejében döntünk. Egy biztos:
szép helyre megyünk és jól
fogjuk érezni magunkat! 

Gyõri István 

Varsó adott otthont az immáron hatodszor
kiírt RWE Kupa labdarúgótornának. 

A háromnapos eseményen nyolc együttes, köztük az
ELMÛ-ÉMÁSZ-Mátra elnevezésû, „vegyes” vett részt. 

- Nagypályán játszottunk, de nem hosszában, ha-
nem keresztben - mondta a sárospataki Rák Zsolt,
aki a középpályás sort erõsítette. - A küzdõtér
60x40 méteres volt, míg a kapuk 5x2 méterre „rúg-
tak”.  

Kétszer négyes csoportban 
A meghívott gárdákat a szervezõk 2x4-es csoportba
osztották. Az ELMÛ-ÉMÁSZ-Mátra alakulata elõ-
ször 2:2-es döntetlent játszott a csehekkel, majd
3:1-re kikapott az angoloktól, végül pedig 2:0-ra ve-
szített a lengyelekkel szemben, így csoportjában az
utolsó helyre került. 

- Nem betegedtünk bele a vereségekbe - folytatta
nevetve Rák Zsolt. - Az ilyen és ehhez hasonló tor-
nák ugyanis nem életre-halálra mennek, a lényeg a
játékon, a barátkozáson és a tapasztalatcserén van.
Az esemény ebbõl a szempontból teljes mértékben
elérte célját: nagyszerû körülmények között futbal-
loztunk és ellátásunkra sem lehetet egy rossz sza-
vunk sem. Így aztán maradandó élményekkel tér-
tünk haza és máris várjuk a jövõ évi tornát. 

Angol siker
A két csoport elsõ helyezettje vívta a döntõt, míg a
csoportmásodikok a képzeletbeli bronzéremért in-
dultak csatába. További helyosztókat már nem ren-
deztek, a csapatok így nem futballoztak az 5. és a 7.
helyért sem. A viadalon angol siker született, a má-
sodik a német, míg a harmadik az osztrák áram-
szolgáltató együttese lett.  (gyõri)

Amint arról korábban beszámoltunk, 2010
szeptemberében az Atomerõmûvet Üzemelte-
tõk Világszövetsége, a WONUC, a szokásos 2-3
napos helyett 8 napos futást rendezett Spanyol-
országban a garonai atomerõmû tervezettnél
hat évvel korábban történõ bezárása ellen.

A spanyol Ipari és Energetikai Minisztérium
2009-ben határozott úgy, hogy 2019-ig érvényes
üzemeltetési engedélye dacára 2013 júliusában
bezáratja az észak-spanyol erõmûvet. Ezért
2010-ben Spanyolországban álltak rajthoz a
WONUC-futás résztvevõi, akik rendhagyó mó-
don 8 napos sportrendezvény keretében tilta-
koztak a határozat ellen. Santa María de
Garonából ugyanis Madridba, a minisztérium
elé futottak. Paksról két kollégánk, Lippai Zol-
tán és Jobbágy Gyula vállalkozott a 355 km
megtételére, míg az utolsó két napi futásra még
hét munkatársunk is csatlakozott. Az ibériai fõ-
városban a futókhoz még több ezren társulva
demonstráltak a döntés hatályon kívül helyezé-
séért.

Mint idén kiderült, a szervezõk sikerrel jár-
tak, ugyanis a minisztérium visszavonta rendel-
kezését, így az egyblokkos atomerõmû az erede-
ti elképzeléseknek megfelelõen kitöltheti 2019-
ig szóló üzemidejét! E döntés eredményekép-
pen fellélegezhet az egyébként meglehetõsen
rossz gazdasági helyzetben lévõ tartomány, s
persze az államnak sem jön rosszul az itt olcsón
megtermelhetõ villamos energia.

Jobbágy Gyula elmondta még, hogy WONUC-
futás idén is lesz; 1998 óta immár a 17. alkalom-
mal találkoznak az atomerõmûves sportembe-
rek a november 8-12. között megrendezendõ
eseményen. Érdekesség, hogy 2011 után ezúttal
is Japán lesz a házigazda, ahol a végleges bezá-
rástól fenyegetett atomerõmûvek továbbüze-
meltetése mellett foglalnak majd állást.

Ha ott is a spanyolországihoz hasonló ered-
ménnyel járnak… -vöröss-

PUSKÁS MELLÉ 
KERÜLTEK 

KOCSIS SÁNDOR
HAMVAI

Szeptember végén ve-
hettek végsõ búcsút
barátok, ismerõsök,
szurkolók az Arany-
csapat 1979-ben, Bar-
celonában elhunyt le-
gendás futballistájától.
Kis-Rigó László me-
gyéspüspök gyászszer-
tartásával Kocsis Sán-
dor hamvait az al-
templomban Puskás
Ferenc mellé helyezték
el. Búcsúbeszédet
mondott Áder János
köztársasági elnök,
Berzi Sándor MLSZ al-
elnök, Sandro Rosell,
az FC Barcelona elnö-
ke, a csapattárs, az
aranylabdás Luis
Suárez, Grocsics Gyu-
la, az Aranycsapat ka-
pusa valamint ifjabb
Kocsis Sándor.

Az 1954-es világbaj-
nokság gólkirálya
1979-ben, szeptember
21-én Barcelonában
hunyt el. Az újrateme-
tésre Kocsis Sándor
születésének 83. évfor-
dulóján került sor.
Hende Csaba honvé-
delmi miniszter beje-
lentette, hogy Kocsis
Sándort, a Budapesti
Honvéd egykori játé-
kosát posztumusz al-
ezredessé lépteti elõ. 
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Az ÉMÁSZ nyugdíjasai a nyíregyházi ebédnél Fotó: Mészáros Sándor

A sport jegyében, egy
atomerõmû mellett
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Az ELMÛ-ÉMÁSZ-Mátra együttese



Az ember mindig azt
mondja, hogy elég a feles-
leges rohanásból, de az-
tán minden évben a rajt-
hoz áll, hogy a leghosz-
szabb távot, a „maratont”
lefussa. 

Persze én is mondhattam volna,
hogy még beteg vagyok, de ami-
kor a rajt elõtt a dobok megszó-
lalnak, az adrenalin elnyomja a
józan ítéletet. Még egy utolsó tele-
fon, Imre az, és arra kíváncsi,
hogy megismerik-e majd õt a vál-
tóhelyen? „Hát persze, csak nézz
a tükörbe és rájössz!” - bíztatom.
Aztán elkezdõdik a visszaszám-
lálás, és elindul a sok ezer futó. 

Oldalt a szurkolók, felettünk
egy kamerával felszerelt helikop-
ter köröz, így búcsúztatnak. Az
elsõ öt percben elfutunk az ope-
ra elõtt, ahol az Operaház zene-
és énekkara a korinthoszi oszlo-
pok alatt a tiszteletünkre énekel.
Megtapsoljuk õket, és csak fu-
tunk és futunk. Zenészek és
szurkolók sorfala mellett hala-
dunk, de valahogy a hangzavar
ellenére kezdünk magányossá
válni, és egyre nagyobb súllyal
nehezednek ránk az elõttünk ál-
ló kilométerek, melyek alig fogy-
nak. Minden a terveknek megfe-
lelõen zajlik. Mégis, egy kicsit fé-
lek, mert betegen korábban még
nem vágtam bele ebbe a nagy
erõpróbába. 

Már látom a távolban a 21. ki-
lométert jelzõ táblát, amikor
kezd elszállni az energiám és las-
sulok, mint a romantikus filmek-
ben a repülõ, aminek a motorja
egyszer csak kihagy. Egyre gyen-
gébbnek érzem magam, de fu-
tok, hogy elérjem a táv felét. Arra
nem gondolok, hogy mi lesz utá-
na. Sikeresen átfutok a kapu
alatt, de már csak annyi energi-
ám van, hogy kijussak a futók
közül a híd lábához. Andris kis-
lányának, Sacinak a hangjára éb-
redek és arra, ahogy viccelõdnek
velem, „Ébresztõ! Ébresztõ!” -
kiabálják. Mire magamhoz té-
rek, rájövök, hogy nem is õk
azok, de én valóban az út szélén
ülök. Hozatok velük vizet, lassan
feléledek és konstatálom, hogy
szerencsére a mentõk nem szed-
tek össze, de valamennyi idõ ki-
maradt az életembõl. Még min-
dig a 21. kilométeren vagyok, az
út fele még hátra van. Némi szõ-
lõcukor után kezdek futni a me-
zõnnyel, akik így 20 perc késés-
sel is ugyanolyan tömeget alkot-
nak. Újra belejövök, mint a kis-
kutya az ugatásba, és kezdem le-
hagyni a többieket, mert a rövid
„beájulásom” után pihentebb-
nek érzem magam. Tudom,
hogy nem érem utol azokat,
akikkel együtt futottam, és maxi-
mum arra van esélyem, hogy tel-
jesítem a távot, de ahhoz is na-

gyon ügyesnek kell lennem. Az
övemben lévõ kulacsba töltök vi-
zet a frissítõben és elhatározom,
hogy kilométerenként iszom, és
eszem, nehogy megint elszálljon
a cukorszintem. Már a 30. kilo-
méteren futok, amikor mellém
gurul egy AUDI A6-os, és kikiált
belõle valaki: „Na, hali Gyuri bá-
csi! Hogy megy a futás?” „Min-
den rendben” - motyogom.
„Csak azért, mert tegnap a Ham-
mar úr, tudod, a svéd madárelté-
rítõ konstruktõr írta a levelében,
hogy szurkol neked a versenyen!
Úgyhogy nehogy szégyent hoz-
zál a MAVIR-ra! Meg kell csinál-
nod!” - biztat. „Persze, Gábor,
menni fog!” - felelem. „De hogy
kerülsz te ide, a futók közé? Ide
nem jöhet be autó, ez le van zár-
va!” - mondom neki, és már nyú-
lok is a kulacs után. Ahogy a hi-
deg víz egyre lejjebb megy a tor-
komon, úgy tûnik el a fõnököm,
és tûnik elõ a futók sokasága.
Magamnál vagyok. Minden
rendben, mondom, de senki sem
figyel, mert mindenki fut, és
csak magával van elfoglalva. Ki-
véve Oxánát, a kolléganõmet,
aki békésen fut mellettem. Vala-
mit magyaráz, jelbeszéddel, amit
meg én nem értek igazán. De az-
tán „aktivityvel” kezdem megér-
teni. Szóval: „Valaki írt egy leve-
let?” - eddig jó. „Elkésett. Ké-
sõn?” Nem, mutatja, hogy az el-
lentettje. Szóval hamar. Nagybe-

tûvel ugyanez? HAMAR? Hát
persze, Hammar! „Igen, már tu-
dok róla!” - mondom neki. Szó-
val, írt Hammar úr, hogy szurkol
nekem Svédországban. Meg kell
csinálnom! „De ezt te honnan
tudod?” - faggatom tovább
Oxánát. „Gábor mondta az
imént” - magyarázza, amikor is-
mét víz után kapok, és miköz-
ben kortyolom a futásba bele-
gyalogolva, addig Oxi eltûnik a
szépségkirálynõ választásra, én
pedig ott maradok a futókkal. De
legalább megint ura vagyok a
helyzetnek. 

Csorog a homlokomról a víz,
marja a szememet. Néha gyalo-
golok egy kicsit, aztán megint fu-
tok. Még a dunai vitorlások is
megelõznek a rakparton. Valaki
integet a hajóról és kiabál nekem:
„Gyuri fussál, mert az a svéd pa-
si üzente, tudod az a HAMMAR,
az a madáreltérítõ gyáros, hogy õ
is neked szurkol!” „Tudom!” - ki-
áltom vissza, de már alig bírom.
„Nehogy feladd, ennyi jó pasi kö-
zött neked is be kell futnod!” - ki-
áltja. Már kezdek újra bizakodni,
és már majdnem elhiszem, hogy
bajnok vagyok, amikor hirtelen
felvillan bennem: hogy kerül ide
Vera a Dunára, a balatoni MAVIR-
os vitorlásokkal? „Hát persze!” -
gondolom, és ismét iszok a kula-
csomból. A hajók eltûnnek, én
meg csak futok. Oldalt megcsil-
lan a 40 km-t jelzõ tábla. „Hihe-

tetlen!” - gondolom - „Lassan vé-
ge!” És ahogy elõre nézek a futók
sorára, feltûnik köztük egy nagy-
darab, szõkés hajú, lassú mozgá-
sú futó. „Szóval ezért írta, hogy
szurkol nekem, mert õ is eljött…”
- beszélek magamban, de a mel-
lettem futók nem csodálkoznak
ezen, mert tudják, hogy most ép-
pen õk sem teljesen százasok.
„Hát persze hogy eljött!” - mon-
dom egyre hangosabban. „Eljött,
hogy megküzdjünk. Biztos, hogy
õ?” - kérdezem magamtól - „biz-
tos, hogy nem hallucinálok?” De
amikor oldalra fordul és a szem-
üvege is megcsillan, teljesen biz-
tos vagyok benne. „Õ az. Tud-
tam, hogy eljön” - jegyzem meg,
miközben konstatálom, hogy
magamnál vagyok, majd iszom
egy kortyot. És tovább futok.
„Mr. Hammar! Itt vagyok! Most
kezdjen el hajrázni, mert jövök!”
- kiáltom, miközben emelem a
kezem felé, és érzem, ahogy a
maradék energiám a bizonytalan
lábaimba áramlik. Esetlenül, de
annál gyorsabban török elõre. A
svéd egyre közelebb van, lassan
karnyújtásnyira. És a cél is. Vé-
gül a mikrochipek ciripelése kö-
zepette utolsó erõmmel átvágok
a célon, hajszállal megelõzve az
óriásnak tûnõ svédet. A kedve-
sem ölelése közben is õt kutatom
a szememmel, és megszólítom.
Õ magyarul szól vissza és gratu-
lál a hajrázáshoz a finisben.

„Szóval, nem õ volt a svéd” -
gondolom magamban, mint aho-
gyan a kollégákat is csak a láz és
a fáradtság varázsolta mellém.
De így is segítettek, nagyon is so-
kat, és biztos, hogy a valóságban
is ezt teszik, ha tudják, mi a hely-
zet. „De azért, köszönöm, Mr.
Hammar” - mondom vidáman és
hangosan a cél mögött, az õszi
napsütésben. 

Hazafelé menet beváltottam a
maratoni ajándékpólómat egy
sokkal nagyobbra. Valakitõl
meg kéne tudni Mr. Hammar
postacímét. Biztos örülni fog
neki.

12. OLDAL
2012. OKTÓBER

A PRAKTIKER országos hálózata szeretettel várja az
EVDSZ tagjait áruházaikban. A kedvezményes vásár-
láshoz az érvényes tagkártyát kell felmutatni a fizetés
elõtt a pénztárnál. Javasoljuk, hogy a vásárlás elõtt ér-
deklõdjenek a napokról az információs pultnál, mert a
VDSZSZ-nek, a vasutasoknak is vannak kedvezményes
napjaik, de más idõpontokban.
PRAKTIKER partnercéges kedvezményes hétvégék az
EVDSZ tagjai részére 

november 23., 24., 25.
december 14., 15., 16.

PRAKTIKER

Látogasson a Praktiker 
áruházba 2012-ben is!

Különleges hangversennyel indult
az MVM Koncertek új évada

A 14. Gödöllõi Nemzetközi Hárfafesztivál igazán különleges nyitó-
koncertjével, a kolumbiai Edmar Castaneda jazz-hárfaestjével kez-
dõdött a magyar komolyzenei élet talán legkiemelkedõbb hangver-
senysorozata, az MVM Koncertek 2012-2013 évada. A mûvészetek,
különösen a komolyzene elkötelezett támogatója, az MVM Magyar
Villamos Mûvek Zrt. és a Jakobi Koncert több mint egy évtizedes
együttmûködése idén is világsztárok, elismert hazai mûvészek és
fiatal tehetségek koncertjeit kínálja a magyar zenerajongóknak.

„Az MVM Csoport a magyar gazdaság kulcsfontosságú szereplõ-
je, sikeres, regionálisan is meghatározó, integrált nemzeti energia-
ipari társaságcsoporttá kíván válni. Célunk, hogy ne csak az energe-
tikában, de életünk minden területén értéket teremtsünk, megõriz-
zük és támogassuk kultúránk kincseit, egyetemes értékeinket” –
mondta Baji Csaba, az MVM Magyar Villamos Mûvek Zrt. elnök-ve-
zérigazgatója. „A Jakobi Koncerttel együtt tizennegyedik éve azon
dolgozunk, hogy világszínvonalú produkciókat hozzunk Magyaror-
szágra, a komolyzenét szeretõ és értõ közönség számára. Az MVM
Koncertek egyben arra is nagyszerû lehetõség, hogy a Junior Prima
Díjjal kitüntetett, kiváló fiatal tehetségek ne csak a legfontosabb nem-
zetközi, de a magyar színpadokon is elkápráztassák hallgatóikat.”

A nyitókoncert valódi csemegét kínált: a fiatal kolumbiai világ-
sztár, Edmar Castaneda saját szerzeményei a jazz, illetve az argentin,
kolumbiai és venezuelai népzene hatásait ötvözik, egészen újszerû-
en mutatják be a hárfában rejlõ harmóniákat, zenei lehetõségeket.

A programsorozat keretében az elmúlt bõ évtized során olyan
mûvészeket láthatott a magyar közönség, akik korábban még soha,
vagy nagyon régen nem léptek fel hazánkban. A hosszú távú együtt-
mûködésnek köszönhetõen a szervezõk olyan mûvészeket is fel
tudnak kérni, akik 3 évre elõre véglegesítik programjaikat. Az idei
évad nemzetközi sztárelõadói közé tartozik Jevgenyij Koroljov zon-
goramûvész és Letizia Belmondo hárfamûvész. A magyar kiválósá-
gok közül többek között Jandó Jenõ, Ifj. Balázs János, Vigh Andrea,
Farkas Mira és az Ewald Rézfúvós Quintet ad hangversenyt. 

Az MVM Koncertek hagyományosan egy-egy hangszer bemutatá-
sára épülnek, helyszínük a zenéhez illõen festõi. A Gödöllõi Nem-
zetközi Hárfafesztivált idén is a Gödöllõi Királyi Kastélyban, „A Zon-
gora” és „A Hegedû” sorozatot a Mûvészetek Palotájában, illetve a
Festetics Palota Tükörtermében rendezik meg, a társaságcsoport ál-
tal támogatott Junior Prima díjat elnyert fiatal tehetségek a Bartók
Emlékházban adnak önálló zongorakoncerteket. A „Hangszerek vilá-
ga” gyermekkoncert-sorozatban az Ewald Rézfúvós Quintet a rézfú-
vósok titkaiba vezeti be a gyermekeket és családtagjaikat.

2 éjszakás téli mézes kényeztetés a Hotel***+OVIT-ban

Bíró György környezetvédelmi fõmunkatárs, MAVIR ZRt.

MMMMeeeeggggccccssss iiii nnnnáááá llll ttttaaaammmm,,,,   MMMMrrrr....   HHHHaaaammmmmmmmaaaa rrrr !!!!

Bíró György a MAVIR ZRt.
Környezetvédelmi és enge-
délyezési osztályának fõ-
munkatársa. A vállalaton
belül végzett környezetvé-
delmi tevékenységén kívül
számos társadalmi ese-
mény szervezõje és koordi-
nátora. Nevéhez fûzõdik a
Fut a Vác utcai futóverseny
is, illetve több ízben lefutot-
ta már a maratoni távot.
Ebben az évben is elhatá-
rozta, hogy megméretteti
magát, és betegsége ellené-
re is teljesítette a 2012-es
Budapest Maraton több
mint 42 km-es távját.  

Farsang:
- Pistike, te minek öltöztél be?
- Csak.

☺
Az autóbusz elindul a megálló-
ból. Rohan utána egy asszony,
hangosan kiáltozva:
- Állítsák meg a buszt, mert elké-
sek a munkából!
Az utasok megkérik a sofõrt,
hogy álljon meg. Az asszony fel-
száll és megkönnyebbülten
mondja:
- Sikerült...na, jegyeket, bérlete-
ket kérem!

☺
Január elseje, korán reggel:
- Mit csinálsz, szomszéd?
- Havat hányok.
- Úristen,te mit ittál?! 

☺
Kisfiú az apjához: 
- Apa, apa, hogy készül a gyerek? 
- Leül az asztalhoz és tanul. 

☺
- Hé kocsmáros, mennyibe kerül
a sör?
- A pohár 220, a korsó 330.
- Aha, értem. És a sör?

☺
- Nézd, egy stoppos!
- Á, biztos csak lájkol minket.

☺
Euronics üzletlánc egyik áruhá-
zában csörög a telefon:
- Hello, érdeklõdni szeretnék, hogy
mikrohullámú sütõtök van-e?
Erre az eladó hátrakiabál:
- Fõnök, gyere ki, itt van valami
elmebeteg, aki mikrohullámú
sütõtököt keres!

☺
A horgász kifog egy kövér pon-
tyot.
- Hazaviszlek vacsorára! - örül
meg neki.
- Fogyózom - feleli a ponty -,
menjünk inkább moziba! 

☺
- Mi a közös a kertészben és a
szélmalomban?
- ???
- Hát, ha megfújod a lapátját,
mindkettõ bepörög!

☺
- Mi a közös a matekban és az
evésben?
- ???
- A szám!

☺
- Felpróbálhatom azt a ruhát ott
a kirakatban?
- Persze hölgyem, de van próba-
fülkénk is!

☺
Tanárnõ megkéri Pistikét, hogy
menjen ki az ajtón, és kiáltson
be jó hangosan, hogy „Gyere
ki!”. Pistike értetlenkedve áll és
visszakérdez:
- Na jó, de miért?
- Mert szeretem a kihívásokat.

☺
Pistike bemegy egy fagyizóba:
- Mondja, mit tud adni, aminek
alacsony a cukortartalma, és
nem zsíros?
- Szalvétát.

☺
- Te haver, mi volt elõbb: a tyúk,
vagy a tojás?
- Nem tudom. Nálunk hal volt
ebédre.

☺
Két hóember beszélget. Azt
mondja az egyik:
- Répaszagot érzek!

☺
A férj késõn ér haza. Az asszony
egybõl nekiugrik:
- Hol tekeregtél mostanáig?
- Drágám, azért késtem, mert
horgászni voltam. Kifogtam egy
keszeget, kifogtam öt pontyot,
kifogtam...
- Nem érdekelnek a kifogások!

FÁ R A S Z T Ó  VV I C C E K
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